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Succesul ]i revine doar
celui ce merge spre el

}n preajma Sfintelor S=rb=tori de
iarn=, c]nd cetina cea verde a bradului
predispune la o atmosfer= de vis [i ma-
gie, ]mi face o deosebit= pl=cere s= v=
adresez cele mai sincere [i senine g]n-
duri.

V= doresc ca aceste s=rb=tori s=
]ncununeze str=duin\a depus= la reali-
zarea scopurilor [i obiectivelor pentru
anul care ne bate la u[=. Fie ca toate
visele pe care le contempla\i ]n aceste
zile pline de farmec s= se ]mplineasc=,
iar  drumul str=b=tut pentru atingerea
lor s= v= aduc= bucurie ]n inimi, satis-
fac\ie [i lumin=.

S=rb=torile de iarn= constituie [i un
prilej de a mul\umi tuturor colaboratori-
lor domeniului feroviar pentru munc=
asidu= [i efort depus de fiecare pe par-
cursul ]ntregului an. Succesele [i reu-
[itele C=ii Ferate din Moldova s]nt posi-
bile doar cu aportul fiec=rui angajat.

V= mul\umesc pentru c= rezista\i [i
avansa\i ]n activitatea dumneavoastr=
deloc u[oar=.  V= urez mult= s=n=tate,
bun=stare, optimism, bel[ug ]n case,
c=ldur= ]n suflet, pace ]n familie [i noi
performan\e. A[a precum gl=suie[te
]n\elepciunea popular= — «Cele rele s=
se spele, cele bune s= se-adune». La
consolidarea faptelor bune vom contri-
bui [i noi neap=rat!

Cr=ciun fericit [i cele mai frumoase
g]nduri pentru un An Nou reu[it!

Cu profund respect —
Iurii TOPALA,

director general al }S
«Calea Ferat= din Moldova»

Stima\i angaja\i
ai domeniului feroviar!

Dragi colegi!

Mesajul directorului
general al }S «CFM»,

Iurii TOPALA, cu ocazia
s=rb=torilor de iarn=

}n luna august 2015 ]n fruntea C=ii
Ferate a Moldovei a fost desemnat un
nou director general — Iurii TOPALA.
Accept]nd aceast= func\ie, dumnealui
[tia, c= va trebui s= conduc= un dome-
niu cu probleme al transportului. El
con[tientiza, c= problemele nu suport=
am]nare, c= s]nt necesare ac\iuni ur-
gente pentru a men\ine controlul asu-
pra situa\iei, complicat= [i mai mult de
restan\ele salariale. Ac\iunile n-au
]nt]rziat s= vin=: ]n primul r]nd, a fost
reluat= remunerarea regulat= a mun-
cii miilor de angaja\i ai transportului fe-
roviar. Concomitent noua echip= a ]nce-
put activitatea zilnic=, mig=loas= de re-
animare a sistemului de transport, iar
]n esen\= — lupta pentru fiecare ton=
de ]nc=rc=turi, pentru fiecare pasager,
astfel ]nc]t veniturile din trafic, expri-
mate ]n bani, s= creasc= [i s= umple
haznaua c=ii ferate cu mijloace, nece-
sare desf=[ur=rii activit=\ii ritmice a
]ntreprinderii de stat.

Zile num=rate au r=mas p]n= vom
p=[i pragul noului an [i deja ast=zi se
poate spune, ]n ce m=sur= s-a reu[it
realizarea celor preconizate [i planifi-
cate, pot fi precizate planurile de vii-
tor. Ziarul «Feroviarul Moldovei» l-a ru-
gat pe Iurii TOPALA, director general al
}S «Calea Ferat= din Moldova», s= eva-
lueze prin intermediul tradi\ionalului in-
terviu cu ocazia Anului Nou munca de-
pus= de colectivul magistralei pe par-
cursul anului 2015.



Feroviarul Moldovei
30 decembrie 2015, NN 52-542

Vom dep=[i problemele ]mpreun=
Dle ministru, nu vom ]nc=lca tradi\ia
interviului de Revelion [i vom discuta
pe scurt despre bilan\urile anului ce
ne p=r=se[te pentru fiecare dintre
domeniile ministerului, pe care-l
conduce\i.

— De acord. P=str=m tradi\ia, chiar
dac= realit=\ile noastre de zi cu zi nu prea
inspir= optimism sau dispozi\ie de s=rb=-
toare. }n general, 2015 a fost un an ex-
trem de dificil pentru Ministerul Transpor-
turilor [i Infrastructurii Drumurilor al RM,
dar [i pentru \ar=. Pe parcursul a 5 luni
de c]nd m= aflu ]n func\ia de ministru am
reu[it s= nu admit blocaje, la nivelul do-
meniului pe care ]l conduc [i chiar s=
amelior=m situa\ia foarte complicat= pe
care am mo[tenit-o.

Ce am ]n vedere? Nu a[ vrea s= folo-
sesc cuv]ntul dezastru, dar, c]nd am venit
la conducerea MTID, am preluat ministerul
cu numeroase probleme: compania «AIR
Moldova» suporta pierderi de 108 mln. lei,
mii de angaja\i ai }S «Calea Ferat= din
Moldova» nu-[i ridicase salariile de mai bine
de 4 luni, }ntreprinderea de stat «MoldATSA»
avea mijloacele sale financiare blocate, la
]ntreprinderea «Moldaeroservice» restan\ele
salariale erau de peste 6 luni, ]ntreprinde-
rile de stat «Centrul Aeronautic de Instrui-
re» [i «Aeroport Catering» erau ]n prag de
faliment. La toate cele enumerate mai tre-
buie men\ionate [i restan\ele de sute de
milioane pentru lucr=rile executate [i finan-
\ate din fondul rutier, dar [i ]nt]rzierile enor-
me ]nregistrate la executarea lucr=rilor de
reabilitare a drumurilor na\ionale finan\ate
din surse externe.

}n aceast= situa\ie critic=, ]mpreun= cu
echipa de profesioni[ti de la minister, care
a fost nevoit= s= activeze multe ore pes-
te programul obi[nuit de munc=, am reu[it
s= diminu=m pierderile companiei «AIR
Moldova» de la 108, la 50 de milioane lei,
am reluat achitarea salariilor angaja\ilor
CFM, duc]nd la bun sf]r[it semnarea Acor-
dului de grant pentru restructurarea ace-
stei ]ntreprinderi de stat. Am demarat re-
organizarea ]ntreprinderii de stat pentru

}n unul din numeroasele sale
interviuri pentru mass-media

Iurie CHIRINCIUC, ministru
]n exerci\iu al Transporturilor [i
Infrastructurii Drumurilor al RM,
a spus: «Vom munci astfel, ]nc]t

preten\iile locuitorilor Moldovei vizavi
de activitatea complexului rutier [i

de transport al \=rii s= fie c]t mai
pu\ine». Ast=zi, ]n prag de An Nou

se poate spune cu ]ncredere, c= pe
parcursul anului trecut s-a depus

mult= munc= ]n acest scop.
Ministrul a mai specificat, c= ]n 2016
urmeaz= a fi ]ndeplinite [i mai multe

sarcini importante [i complicate.
Activitatea de munc= a drumarilor [i

feroviarilor, presta\ia transportului
fluvial, rutier [i aerian trebuie s= se

desf=[oare continuu, temeinic [i
mai ales ]n siguran\= la orice or= de
zi [i noapte [i ]n toate anotimpurile.

Despre toate acestea ministrul
]n exerci\iu al Transporturilor [i

Infrastructurii drumurilor al RM Iurie
CHIRINCIUC a povestit detaliat
redac\iei noastre ]n interviul cu

ocazia s=rb=torilor.

utilizarea spa\iului aerian [i deservirea tra-
ficului aerian «MoldATSA», a Autorit=\ii
administrative «Agen\ia Na\ional= Tran-
sport Auto», a }ntreprinderii de Stat «Mol-
daeroservice», [i cea a }S «Portul fluvial
Ungheni». De asemenea, am lansat tre-
nul modernizat nr.4 pe traseul Chi[in=u—
Ungheni, am inaugurat cursa feroviar=
Chi[in=u—Ia[i, am ini\iat procesul de in-
ventariere [i radiere a navelor maritime
problematice, ]nregistrate sub pavilion
moldovenesc. Au fost inventariate obiec-
tivele amplasate pe traseele na\ionale
identific]ndu-se peste 900 de obiective
amplasate ilegal. Pe l]ng= aceste ac\iuni
a fost desf=[urat= [i o ampl= munc= ce
\ine de domeniul legislativ: au fost pre-
g=tite mai multe documente importante
pentru buna func\ionare a transportului
rutier, feroviar, maritim [i aerian.

Pentru operatorii de transport rutier,
am efectuat schimb de autoriza\ii ]n baza
Acordurilor bilaterale interguvernamenta-
le cu 39 state [i am ob\inut majorarea
contingentelor de autorizatii pentru anul
2016. }n acest an, ]n calitate de ministru,
am avut zeci de ]nt]lniri cu mini[trii tran-
sportului din alte \=ri, manageri de com-
panii, operatori de transport, cu reprezen-
tan\i ai patronatelor [i sindicatelor din
transport, dar [i cu reprezentan\i ai admi-
nistra\iilor publice locale [i raionale Ialo-
veni, Ungheni, Ciad]r-Lunga, Taraclia, So-
roca, H]nce[ti, Cimi[lia [.a.

Din p=cate, nu ne-a reu[it s= men\inem
m=rimea Fondului rutier pentru anul 2015,
la nivelul de 1523 mln lei c]t a fost plani-
ficat la ]nceputul anului. La rectificarea bu-
getului din aceast= toamn=, m=rimea Fon-
dului rutier s-a diminuat cu 485 mln lei.
Dar aceasta este politica pe timp de criz=.
Sper c= am fost suficient de succint.
Care dintre numeroasele realiz=ri din
ultimele luni ale anului 2015 ]n activi-
tatea ministerului le considera\i prin-
cipale?

— M= simt ]n situa\ia unui c=pitan de
corabie care trebuie s= laude echipa pen-
tru c= a evitat un naufragiu. Dar, fiindc=
oamenii au nevoie de ]ncurajare [i de cu-

vinte de apreciere, o s= le spun. Este foar-
te important c= se continu= lichidarea res-
tan\elor salariale la }S «CFM», conform gra-
ficului stabilit de comun acord cu sindica-
tul ]ntreprinderii. Am reu[it s= introducem
cursa de tren Chi[in=u—Ia[i, ceea ce ]n
opinia mea este o realizare extraordinar=.
S-a reu[it neadmiterea bloc=rii activit=\ii
}S «MoldATSA», care a fost subiectul unor
atacuri de tip raider, mijloacele financiare
ale acestei ]ntreprinderi la Eurocontrol fi-
ind blocate p]n= ]n prezent. Am reu[it de-
mararea mai multor reforme, at]t ]n dome-
niul transporturilor c]t [i ]n cel de ]ntre\inere
a infrastructurii. }ns= pentru a duce la bun
sf]r[it tot ce am ]nceput este nevoie de sta-
bilitate politic=, f=r= de care nu vom putea
avansa ]n parcursul nostru european.
Ce include Programul dezvolt=rii sis-
temului de transport pe anul 2016?

————— Cred c= ]ncercarea de a a[terne pe
h]rtie toate obiectivele dezvolt=rii siste-
mului de transport pe anul 2016 ne-ar lua
mai multe pagini de ziar, pentru c=, dup=
cum bine [ti\i, va trebui s= ne referim la
toate tipurile de transport: aerian, naval,
feroviar [i rutier. Voi ]ncepe cu cel care
este mai apropiat cititorului dvs. — tran-
sportul feroviar.

Obiectivul principal de dezvoltare al
}ntreprinderii de Stat «CFM» este restabili-
rea echilibrului financiar prin ac\iuni rigu-
roase de disciplin= financiar=. Ele au drept
scop asigurarea unei finan\=ri corespunz=-
toare a sistemului feroviar, men\inerea in-
frastructurii [i asigurarea resurselor buge-
tare necesare recuper=rii restan\elor la
lucr=rile de repara\ii la infrastructura pub-
lic=. De asemenea, preconiz=m reducerea
cheltuielilor [i eficientizarea activit=\ilor
desf=[urate prin utilizarea optim= a resur-
selor umane [i a dot=rilor tehnice existen-
te, atragerea de capital privat pentru ]ntre-
\inerea [i exploatarea infrastructurii fero-
viare [i cre[terea veniturilor din activit=\i
auxiliare. Avem ]n plan reorganizarea struc-
tural= la diferite nivele ale ]ntreprinderii [i
filialelor, ]nt=rirea capacit=\ii de absorb\ie
a fondurilor externe [i asigurarea unui cad-
ru de func\ionare echilibrat prin promova-

rea de ini\iative legislative care vizeaz= tran-
spunerea prevederilor Acordului de Asocie-
re «Republica Moldova—UE». Este important
ca, totodat=, s= ne onor=m angajamentele
asumate fa\= de institu\iile de finan\are
interna\ionale europene  — BERD, BEI — ]n
vederea derul=rii proiectelor de finan\are
pentru revitalizarea sectorului feroviar.
Cum evalueaz= ministrul Transportu-
rilor si Infrastructurii drumurilor al RM
eficien\a activit=tii noii echipe a C=ii
Ferate din Moldova?

— Apreciez ]nalt eforturile domnului Iu-
rii Topala [i a echipei sale depuse pentru
administrarea }S «CFM». De[i exist= prob-
leme de sistem [i cu toate c= situa\ia din
Estul Ukrainei a condi\ionat o diminuare
dramatic= a traficului de marf= [i deci a
diminuat [i ]ncas=rile CFM, echipa mana-
gerial= a acestei ]ntreprinderi a reu[it s=
se adapteze acestor circumstan\e noi [i s=
ini\ieze proiecte de reformare a C=ii Fera-
te din Republica Moldova. Aici o s=-mi per-
mit s= men\ionez pe puncte realiz=rile mai
importante din punctul meu de vedere: ]n-
tr-un termen record au fost repuse ]n cir-
cula\ie locomotivele reutilate, iar pasagerii
se pot bucura de servicii de calitate euro-
pean=; au fost puse ]n func\iune dou= lo-
comotive magistrale, reparate capital la
]ntreprindere; a fost lansat= cursa multa[-
teptat= Chi[in=u—Ia[i; a fost ini\iat proce-
sul de reformare a institu\iilor medicale din
subordinea CFM; s-a declan[at procesul
de reformare a ]ntreprinderii prin optimiza-
rea economico-financiar= a activit=\ii aces-
teia.

Cu toate aceste realiz=ri, mai s]nt mul-
te de f=cut: mai avem ]nc= restan\e sala-
riale care trebuie achitate integral, s]nt
numeroase reforme care trebuiau imple-
mentate ]nc= acum 10-15 ani. }n sarcina
actualei conduceri a CFM, pe termen me-
diu-lung, intr= [i reformarea ]ntregului sis-
tem feroviar, proces demarat, iar cu asis-
ten\a tehnic= a ministerului [i a parteneri-
lor de dezvoltare acest proces urmeaz= a
fi accelerat [i dus p]n= la cap=t.
Cum ar putea feroviarii s= \in= piept
concuren\ei transportatorilor aerieni

Dialog cu Iurie CHIRINCIUC, ministru ]n exerci\iu al Transporturilor [i Infrastructurii Drumurilor al RM
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ori celor cu automobilele ]n domeniul
traficului de pasageri?

— — — — — Transportul feroviar este modul de
transport cu cel mai ]nalt nivel de consec-
ven\=. Trenul r=m]ne ]n orice situa\ie cel
mai accesibil [i de ]ncredere mijloc de tran-
sport, indiferent dac= e var=, toamn= sau
iarn=. Asta pentru c= el func\ioneaz= [i
atunci c]nd avioanele stau la sol din moti-
ve de cea\= sau din alte motive, iar auto-
turismele nu pot merge din cauza po-
leiului. Visul meu este ca s= ajungem s=
ne putem racorda ceasurile dup= sosirea
trenului ]n gar=, a[a cum se ]nt]mpl= ]n
Germania. Anume ]n aceast= direc\ie tre-
buie s= se mi[te CFM. Aceast= ]ntreprin-
dere din Republica Moldova trebuie s=
ofere servicii la un nivel de confort la fel
de mare ca [i companiile aeriene, dar cu
o consecven\= [i pre\ specific industriei.
Ce tip de transport preferati dumnea-
voastr=, domnule ministru, ]n calita-
te de pasager?

— — — — — Pot spune c= ]mi place s= c=l=toresc
cu orice mijloc de transport, care-mi per-
mite s= fac [i altceva ]n paralel, de exem-
plu, s= citesc sau s= scriu, pentru ca s=
utilizez timpul mai eficient. Este evident c=
pun accent pe rapiditate [i confort. Dac=
plec peste hotare atunci prefer avionul. }mi
place calitatea deservirii companiei «AIR
Moldova», la bordul navelor c=reia m= simt
ca acas=, chiar dac= m= aflu la mii de kilo-
metri distan\= de Moldova.

Chiar dac= prefer toate tipurile de tran-
sport, experien\a recent= tr=it= ]n trenul
reutilat, ]n drum spre Ia[i, m-a f=cut s=
]mi reconsider opinia fa\= de transportul
feroviar. A fost cea mai pl=cut= c=l=torie
spre Ia[i dintre toate pe care le-am avut.
Or, pe parcursul acesteia, am servit o
gustare, am navigat pe Internet, disponi-
bil gratuit ]n tren, am stat foarte liber [i
practic nici nu am sim\it povara drumului.
I-am promis [i fiicii mele de 4 ani, Daria
Maria c= o voi plimba [i pe ea cu trenu\ul.
S-a ]nt]mplat dup= ce m-a v=zut la televi-
zor c=l=torind ]n tren [i m-a rugat s=-i pro-
mit c= o voi plimba [i pe ea. Sper ca, p]n=
intr=m ]n noul an, s= reu[esc s=-mi ]ndepli-
nesc promisiunea, altfel risc s= am prob-
leme (z]mbe[te).
Discutia noastr= are loc ]n ajunul
s=rb=torilor de iarn=. Familia dum-
neavoastr=, domnule ministru, cum
obisnuieste s= marcheze Cr=ciunul?

— M= bucur c= v-a\i amintit [i de
Cr=ciun, pentru c= altfel dialogul nostru
risca s= se transforme ]ntr-o [edin\= de
lucru la minister.

Cr=ciunul este o s=rb=toare mult a[-
teptat= ]n familia mea. }mpodobitul bra-
dului este activitatea mea preferat=, pen-
tru c= reune[te ]ntreaga familie. Particip=m
cu to\ii la acest eveniment, iar bradul ajun-
ge s= simbolizeze opera comun= a mem-
brilor familiei Chirinciuc. Darurile de sub
brad s]nt foarte a[teptate de Daria Maria,
care, ]n noaptea de ajun, trebuie cu mare
greu convins= s= adoarm=. Diminea\a,
dup= slujba de Cr=ciun, vin la noi rudele
[i prietenii, ]mpreun= ne ]nfrupt=m din bu-
catele preg=tite cu mare gust [i mult drag
de so\ia mea iubit= Tamara. Bucuria
s=rb=torilor de iarn= ]mi aprinde sufletul
]n fiecare an [i, chiar de este greu, bucu-
ria Na[terii Domnului ne lumineaz= inimi-
le [i g]ndurile, aidoma stelei de la r=s=rit.
Cu prilejul s=rb=torilor de iarn=, urez zia-
ri[tilor redac\iei, cititorilor Dvs. dar [i tu-
turor cet=\enilor Republicii Moldova —
Cr=ciun fericit [i la mul\i ani!

A dialogat
Irina KRAEVSKAIA

irectorul general al }S
«CFM», Iurie TOPALA,
aflat pentru prima dat=
]n vizit= la aceste
institu\ii, a apreciat
talentul [i creativitatea
copiilor, ]mbr=c=mintea
na\ional= pe care
ace[tia au purtat-o,
dar [i c=ldura cu
care l-au primit.

Gr=be[te-te
Directorul general al }S «Calea Ferat= din Moldova», Iurii TOPALA, a vizitat
copiii de la liceul cu predare ]n limba rom`n= «Lucian Blaga» din Tiraspol [i
pe cei din internatul «Alexandru cel Bun» din Tighina. Ac\iunea a fost orga-
nizat= cu ocazia frumoaselor s=rb=tori de iarn=, iar domnul Topala a fost
]nso\it de un Mo[ Cr=ciun darnic, care le-a oferit cadouri tuturor elevilor.

— S]nte\i ni[te elevi minuna\i
[i merita\i cele mai bune condi\ii, ]n
liceul vostru, aici, aproape de casa
p=rinteasc=. V= apreciez enorm pentru
c= ]ntr-un mediu ]n care aspira\iile
[i viziunile s]nt ad]nc ]nr=d=cinate
]ntr-un trecut sovietic, voi ]nv=\a\i,
iubi\i [i promova\i limba rom`n= [i
valorile na\ionale. Sper=m ca ]n viitor
s= v= pute\i bucura de cele mai
performante s=li de clas=, de sport,
cantin= [.a. Nu ]n ultimul r]nd, v=
]ndrumez s= ave\i mult= dorin\= pentru
carte, care cu certitudine v= va aduce
doar note bune, —
a men\ionat directorul general
al CFM Iurii TOPALA.

Elevii, ]ndruma\i de profesori,
au preg=tit un spectacol artistic inedit
[i au ]nc]ntat oaspe\ii cu ur=turi,
colinde, dansuri [i c]ntece de Cr=ciun.
Copiii [i profesorii i-au mul\umit
directorului Iurii Topala pentru gestul
frumos de care a dat dovad= [i
implicarea ]n via\a social= a \=rii.

— V= mul\umim pentru bucuria pe care
a\i adus-o copila[ilor no[tri. Am savurat
pl=cerea de a cultiva dragostea de

neam, de limb= [i de \ar=. La mul\i ani
[i v= a[tept=m [i la Anul, — a afirmat
directorul liceului «Lucian Blaga»
Vasile IOVCEV.

Darurile oferite copiilor au fost
cump=rate cu ajutorul sponsorilor [i
domnului Iurii Topala. De asemenea,
domnul Topala a acordat un ajutor
material de 1000 de dolari liceului
«Lucian Blaga», pentru a procura
costume na\ionale.

Scopul evenimentului este de a
sus\ine [i de a ]ncuraja elevii s=
promoveze limba rom`n= [i valorile
na\ionale ale neamului nostru.

}n baza materialelor
serviciului de pres=
al }S «Calea Ferat= din Moldova»

s= faci un bine!

La Mul\i Ani!
2016

Vizita directorului general al Magistralei
moldovene[ti Iurii TOPALA la liceul
«Lucian Blaga» va d=inui ]nc= mult timp
]n memoria discipolilor lui.
{i cine [tie, poate unii din ei, absolvind
institu\ia de ]nv=\=m]nt, vor dori s=
]nsu[easc= profesia de feroviar [i s=
completeze familia unit= a CFM.
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Rezultatele depind ]n mare m=sur= de pozi\ia pre-
[edintelui comitetului sindical. Dac= ]n colectiv el este
cunoscut [i stimat, dac= poate prezenta ]n cuno[tin\= de
cauz= [i motivat pozi\ia feroviarului ]n fa\a conduc=torului,
iar muncitorilor le poate explica clar motivele deciziilor
luate de administra\ie, atunci atmosfera psihologico-mo-
ral= ]n colectiv va fi una s=n=toas=. De aceea noi ne
str=duim s= organiz=m c]t mai frecvent instruirea pre[e-
din\ilor comitetelor sindicale, s= sporim competen\a lor
juridic= [i economic=, nivelul de cultur= ]n general.

Vreau s= mai adaug c=, ree[ind din posibilit=\ile sin-
dicatului de profil [i administra\iei c=ii ferate, la nivel de
parteneriat social se ]ntreprind toate acziunile pentru de-
p=[irea situa\iei dificile, ]n care se afl= ast=zi magistra-
la. E destul de greu a recupera acele posibilit=\i ratate,
de care a avut nevoie calea ferat= pe parcursul ultimilor
cinci ani, [i a corecta gre[elile serioase de administrare
a }S «Calea Ferat= din Moldova».
}n preajma Anului Nou 2016 a fost semnat Con-
tractul colectiv de munc=. P=streaz= acesta ga-
ran\iile [i ]nlesnirile, oferite tradi\ional feroviarilor
[i veteranilor neangaja\i?

— P=streaz=. Munca ]n cadrul comisiei de dialog so-
cial «angajator-angaja\i» a avut la baz= principiile parte-
neriatului social, stipulate ]n legisla\ia Republicii Moldo-
va. A fost o perioad= foarte responsabil= [i semnificativ=
]n activitatea sindicatului de profil. Folosind drept instru-
ment opinia motivat= [i ]ntemeiat= juridic, sarcina noa-
str= era de a proteja drepturile [i interesele individuale
[i colective, ce \in de aspectele sociale, de munc= [i
economice, ale membrilor de sindicat ]n rela\iile recipro-
ce cu angajatorul, inclusiv cele referitoare la stabilirea

anul schimb=rilor [i transform=rilor
SINDICATUL:

[i au ap=rat garan\iile sociale cucerite. Exprim=m pro-
fund= recuno[tin\= actualei genera\ii de activi[ti sindi-
cali[ti, care ]n condi\ii dificile ap=r= interesele colecti-
vului de munc= al C=ii Ferate a Moldovei.

Facem apel c=tre to\i membrii Federa\iei sindicatului
feroviarilor din Moldova s= consolideze unitatea r]ndurilor,
s= sus\in= [i s= dezvolte cele mai frumoase tradi\ii ale
mi[c=rii sindicaliste, s= sporeasc= autoritatea sindica-
tului nostru, ]nscriind noi pagini glorioase ]n istoria sa.
Care este, ]n opinia dumneavoastr=, direc\ia prio-
ritar= ]n activitatea sindicatului?

— E greu a stabili o singur= sarcin= prioritar=, activi-
tatea sindicatului este multipl=. Ea vizeaz= domeniul de
remunerare a muncii, securitatea circula\iei, protec\ia
muncii, protec\ia juridic=. Se acord= aten\ie mare dez-
volt=rii culturii fizice [i sportului, muncii cu tineretul. }n
condi\iile reformelor interminabile din domeniul transpor-
tului feroviar, sc=derii volumului de trafic, noi ]ntreprin-
dem ac\iuni pentru a oferi muncitorilor toate garan\iile
sociale, a p=stra ]n colective cadrele calificate.  Direc\ia
principal= a Programului de activitate al Federa\iei sindi-
catului feroviarilor din Moldova pentru perioada 2015-
2020 este perfec\ionarea, consolidarea [i dezvoltarea
sindicatului de profil [i a activit=\ilor sale ]n conformitate
cu standardele juridice interna\ionale ale democra\iei.
}ns= prioritare, ]n condi\iile situa\iei reale la calea ferat=,
eu a[ califica asigurarea cu volum de munc= a angaja\ilor
]ntreprinderii, cre[terea nivelului de trai al membrilor sin-
dicatului, ob\inerea unor salarii decente [i achitarea la
timp a acestora.
Se vor produce careva schimb=ri ]n domeniul sin-
dicalist ]n anul 2016?

la toate divergen\ele, care apar ]n rela\iile reciproce din-
tre angajator [i angaja\i.
Cum aprecia\i presta\ia liderilor sindicali[ti locali
pe parcursul anului ce ne p=r=se[te?

— Pozitiv. }n cadrul unui interviu nu pot fi enumera\i
to\i liderii buni ai Federa\iei sindicatului CFM, dar nu voi
trece cu vederea activitatea rodnic= desf=[urat= ]n
organiza\iile primare de Constantin Dolo[can, Tatiana
Vartic, Valentina Draganova, Nicolae Nicolaev, Andrei
|]b]rnac, Ana Mironiuc, Galina Proca, Vasile Carajele-
askov, Serghei Martazin, Nicolae Bujac, Anatolie Dima,
Dumitru Fisiuc, Elena Cotelnic. Spre regret, avem deo-
camdat= pu\in activi[ti sindicali[ti tineri. Sper c= e un
fenomen temporar. }n 2016 vom munci mai mult ]n ace-
ast= direc\ie.
Ce le dori\i oamenilor muncii de la magistral=?

— Cu ocazia minunatelor s=rb=tori de iarn= s]nt bu-
curos s= adresez prin intermediul ziarului departamental
cordiale felicit=ri colectivului C=ii Ferate a Moldovei, mem-
brilor sindicatului nostru. Vreau s= le doresc colegilor dra-
goste [i pace ]n familii, c=ldur= ]n cas= [i, desigur, succese
]n munc=. Dar neap=rat [i s=n=tate, fericire, bun=stare,
stabilitate. }n mod tradi\ional Revelionul este considerat
o s=rb=toare de familie, iar sindicatul este ]n felul s=u o
familie mare, care are grij= de fiecare din membrii s=i.
De aceea urez acestei familii mari [i unite s=-[i str]ng= [i
mai mult r]ndurile ]n noul an. Astfel vom dep=[i toate
obstacolele.

Irina KRAEVSKAIA

Imagine: Iurie KOZLOV

Anul 2015 a fost pentru Federa\ia sindicatului feroviarilor din Moldova unul plin de evenimente remar-
cabile. }n primul r]nd, la c]rma organiza\iei profesionale de profil a venit un nou pre[edinte. }n al doilea, pe
fundalul situa\iei economice instabile ]n \ar= [i la calea ferat= sindicatul continu= s= protejeze interesele
oamenilor muncii de la magistral=. Despre toate acestea [i multe altele redac\ia a discutat ]n prag de An
Nou cu pre[edintele Federa\iei sindicatului Ion ZAPOROJAN.

Dle Zaporojan, ce reprezint= la ora actual= sindi-
catul la Calea Ferat= din Moldova?

— Num=rul membrilor de sindicat la CFM continu= s=
fie mare, ceea ce m=rturise[te despre gradul de ]ncre-
dere al feroviarilor fa\= de organiza\ia noastr=. Anul 2015
a fost deosebit de memorabil pentru sindicatul de profil.
Organiza\ia a marcat 110 ani de la fondare. Pe parcursul
acestei perioade s-a schimbat ]n repetate r]nduri denu-
mirea asocia\iei sindicale a feroviarilor, structura, dar ea
a fost [i continu= s= r=m]n= o organiza\ie unit=, cu im-
pact pozitiv asupra ]mbun=t=\irii condi\iilor de munc= [i
celor habituale ale angaja\ilor Magistralei moldovene[ti,
care garanteaz= sus\inerea social= a speciali[tilor CFM,
veteranilor din domeniu [i membrilor familiilor acestora.
}n aceste zile din preajma Anului Nou conducerea Fede-
ra\iei sindicatului feroviarilor din Moldova se adreseaz=
cu deosebit= c=ldur= [i respect c=tre veteranii mi[c=rii
sindicaliste din domeniu, care au pus temelia tradi\iilor

— Via\a nu st= pe loc. Ast=zi trebuie s= fim ]n pas cu
realit=\ile, create de situa\ia social-economic= din Re-
publica Moldova [i din lume. Reformele, preconizate ]n
domeniul transportului feroviar, vor avea impact [i asu-
pra sindicatului. }ns= temelia acestuia va r=m]ne neschim-
bat=.

}n cazul modific=rii structurii }ntreprinderii de Stat «Ca-
lea Ferat= din Moldova» conducerea Federa\iei sindica-
tului CFM va ]ntreprinde toate ac\iunile pentru ca struc-
tura organiza\iei s= corespund= cu cea de produc\ie,
num=rul membrilor de sindicat s= nu se mic[oreze [i ei
s= fie proteja\i cu adev=rat.

C]t de eficient= este ]n prezent protec\ia interese-
lor membrilor sindicatului?

— Noi facem tot ce ne st= ]n puteri ]n acest sens.
Important e s= fie respectat echilibrul ]ntre interesele co-
lectivului ]n ansamblu [i procesul de produc\ie nemijlocit.

sistemului de remunerare a muncii, regimul de munc= [i
cel de odihn=, orarul muncii, protec\ia s=n=t=\ii [i secu-
ritatea muncii, reducerea num=rului de angaja\i [i a
func\iilor etc.

}n opinia mea, sindicatul [i-a ]ndeplinit ]n linii gene-
rale sarcina [i a reu[it s= p=streze ]n noul Contract co-
lectiv de munc= pe anii 2016-2020, ba chiar [i s=
]mbun=t=\easc= garan\iile [i ]nlesnirile tradi\ionale pen-
tru feroviarii [i pensionarii neangaja\i din domeniu.

}n acest context a[ vrea s= men\ionez cu satisfac\ie [i
orientarea social= a actualei administra\ii a C=ii Ferate
din Moldova ]n frunte cu directorul general Iurii Topala.

Ce probleme stringente trebuie s= rezolve ]n pre-
zent conducerea sindicatului de profil?

— Probleme acute exist= ]n prezent o mul\ime [i e
imposibil a stabili, care s]nt mai importante, deoarece ]n
activitatea sindicatului nu e loc de fleacuri. Noi reac\ion=m

Copii, care a[teapt= mereu o minune
S=rb=torile de iarn= poart= o semnifica\ie aparte pentru copiii vitregi\i de soart=. Pe de o parte, la fel ca

[i al\i copii, ei a[teapt= cadouri [i surprize. Pe de alta, ]n aceast= perioad= ei con[tientizeaz= [i mai mult
situa\ia trist= ]n care se afl=.

}n prag de An Nou, la 30 decembrie 2015 Iurii TOPALA, director general al }S “Calea Ferat= din Moldova”, a d=ruit
clipe minunate de fericire discipolilor a trei institu\ii specializate pentru copii din municipiul Chi[in=u: Centrul pentru
copii cu deficien\e auditive, Asocia\ia de reabilitare [i integrare “PROARIS” [i Casa de copii. Administra\ia C=ii Ferate
a Moldovei a preg=tit pentru ei adev=rate minuni de revelion: dulciuri, bucurii [i surprize de la Mo[ Cr=ciun. Copiii au
fost ]n culmea fericirii.

Asemenea s=rb=tori vor ajuta neap=rat micu\ii s= cread= [i mai mult, c= visele lor la un viitor bun se vor realiza [i
c= ]n clipele grele ]i vor avea al=turi pe prietenii [i tutorii de la CFM.

La aceast= ac\iune de caritate au participat de asemenea reprezentan\i ai administra\iei CFM.
Detalii despre vizita directorului general Iurii TOPALA la institu\iile pentru copii citi\i ]n edi\ia viitoare a

ziarului nostru.
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Dle Iurii Topala, de cur]nd a\i marcat
primele 100 de zile de activitate ]n
calitate de director general al C=ii
Ferate a Moldovei. Ce impresii v-a
l=sat cuno[tin\a cu noul domeniu de
activitate?

— — — — — La o ]ntreprindere at]t de mare [i
complex=, precum CFM, 100 de zile con-
stituie o perioad= prea mic= pentru a
p=trunde ]n esen\a tuturor problemelor
existente, a reu[i ]mbun=t=\irea radical= a
situa\iei. Pe de alt= parte, acest interval
de timp a fost suficient pentru a contura
scopurile de baz= [i a concentra eforturile
echipei asupra realiz=rii lor pe etape. Simt
o mare responsabilitate, con[tientizez, c=
am ]n spate un colectiv imens, poten\ialul
c=ruia trebuie orientat pe un f=ga[ con-
structiv, c= urmeaz= a asigura toate con-
di\iile pentru func\ionarea eficient= a tran-
sportului feroviar al Moldovei.

S]nt foarte m]ndru, c= am posibilita-
tea s= conduc Calea Ferat= a Moldovei.
Important pentru mine este c= la magi-
stral= exist= o echip= puternic= de pro-
fesioni[ti, care pune um=rul la ]ndeplini-
rea scopurilor propuse. CFM este o ]ntre-
prindere strategic= pentru \ara noastr=.
Eu voi face tot ce-mi st= ]n puteri ca ea
s= r=m]n= ]n proprietatea statului. Dome-
niul feroviar constituie m]ndria Moldovei,
el trebuie s= genereze profit, lucr]nd spre
binele oamenilor [i al statului. Fire[te,
avem probleme mari, dar ele exist= pre-
tutindeni, nu doar la calea ferat=. Le vom
solu\iona, pentru a merge ]nainte, ]n pas
cu timpul.
Povesti\i-ne, v= rog, cum plasa\i prio-
rit=\ile din perspectiva noii func\ii.

————— Principalul obiectiv ]n domeniul tran-
sportului feroviar va fi mereu asigurarea
securit=\ii circula\iei, a siguran\ei traficului
de marf= [i c=l=tori. O alt= prioritate, re-
e[ind din condi\iile actuale, este cre[terea
semnificativ= a eficien\ei activit=\ii aces-
tei ramuri. S]nt convins, c= etapa actual=
de criz= poate fi dep=[it= onorabil. }n noul
an se vor manifesta neap=rat rezultatele,
care vor scuti Calea Ferat= a Moldovei de
pierderile lunare.
Dle director general, cum aprecia\i
activitatea CFM pe parcursul anului
ce se sf]r[e[te?

— — — — — La fel ca [i pentru ]ntreaga \ar=,
2015 la CFM n-a fost unul simplu. Proba-
bil, pe parcursul istoriei nu exist= ]n ge-
neral ani simpli, c]nd toate merg de minu-
ne. }n virtutea unor motive obiective, multe
din cele preconizate nu s-au realizat. Un
impact negativ asupra activit=\ii noastre
l-au avut evenimentele din \ara vecin=
Ukraina, situa\ia instabil= din \ar=, criza
economiei na\ionale. }n consecin\= s-a
diminuat semnificativ volumul m=rfurilor
transportate. A sc=zut [i fluxul de pasa-
geri. }n anul urm=tor vom recupera pozi\iile.
Care s]nt, ]n opinia dumneavoastr=,
principalele realiz=ri ]n activitatea c=ii
ferate pe parcursul anului 2015?

— — — — — Voi remarca cu satisfac\ie repune-
rea ]n circula\ie a trenurilor diesel moder-
nizate. Se munce[te activ la proiectele
finan\ate de structurile financiare europe-
ne — BERD [i BEI. Ele \in de achizi\ionarea
locomotivelor magistrale noi [i reabilita-
rea infrastructurii feroviare. Un alt obiec-
tiv important pentru CFM este restabilirea
trecerii de frontier= Basarabeasca—Bere-
zino dintre Ukraina [i Moldova. }n urma
unor lucr=ri de repara\ie serioase au fost
relansate ]n circula\ie dou= locomotive.

Cur]nd vor fi restabilite alte 4 unit=\i de
tehnic=, at]t de necesare la ora actual=
transportului feroviar din Moldova. S-au
procurat 10 vagoane cu traverse de cea
mai bun= calitate din Belarus, la achizi\io-
narea c=rora calea ferat= a renun\at de-
mult. Consider c= pe parcursul anului, care
ne p=r=se[te, s-au ]ntreprins pa[i impor-
tan\i [i pe calea stabiliz=rii situa\iei ]n
domeniul social. }n pofida condi\iilor eco-
nomice complicate, recent administra\ia
c=ii ferate a semnat ]mpreun= cu Federa\ia
sindicatului feroviarilor din Moldova
Contractul colectiv de munc= pe anii 2016-
2020, care p=streaz= toate ]nlesnirile so-
ciale din anii preceden\i. Cred c= este o
mare realizare pentru ]ntreprindere [i an-
gaja\ii s=i, care trebuie consolidat= ]n 2016
prin munca eficient= [i eforturile conjugate
ale ]ntregului colectiv. Numai astfel vom
putea s= ne asum=m ]n continuare an-
gajamente sociale, s= purt=m de grij= ve-
teranilor no[tri, s= ajut=m feroviarilor ti-
neri, s= garant=m tuturor lucr=torilor sa-
larii decente.
}n cele c]teva luni de directorat a\i
participat la multe forumuri interna-
\ionale ]n domeniul transportului fero-
viar. Care din ele v-a impresionat cel
mai mult [i de ce?

— — — — — }ntr-adev=r, am fost prezent la multe
forumuri. Au fost ni[te deplas=ri rezultati-
ve, care au permis stabilirea unor rela\ii
mai str]nse cu colegii [i partenerii de pes-
te hotare, solu\ionarea unor probleme im-
portante pentru calea ferat= de la noi. De
exemplu, ]n cadrul celei de-a 63-a reu-
niuni a Consiliului pentru transport fero-

viar al statelor-membre CSI am reu[it s=
purt=m ni[te discu\ii cu reprezentan\ii SAD
«RZD» privind circula\ia trenului de pasa-
geri  pe ruta Chi[in=u—Moskova [i reve-
nirea la oprirea acestuia ]n sta\iile Brean-
sk [i Kaluga. Calea ferat= va avea de c][-
tigat circa 800 mii franci de pe urma aces-
tei decizii. Recent am revenit de la Bu-
cure[ti, unde am discutat cu colegii rom`ni
despre organizarea tranzitului prin Mol-
dova spre Toliati a produc\iei unei uzine
din Pite[ti. CFM va putea s= c][tige astfel
4-6 milioane lei pe lun=. E [i acesta un
succes.
}n calitate de director general a\i sta-
bilit deja direc\ia, ]n care trebuie s=
mearg= CFM ]n anul 2016?

— Desigur. Stoparea procesului de
dezvoltare nu trebuie admis= nici chiar ]n
perioadele de criz=, ]n special c]nd e vor-
ba de securitatea circula\iei, cre[terea
randamentului traficului. Mijloace necesare
]n acest scop trebuie g=site ]n orice cir-
cumstan\e. {i nu e cazul s= se dea vina
numai pe criz=. }n anul viitor vom conti-
nua, ]n primul r]nd, reducerea consumuri-
lor, ajustarea acestora la veniturile ob-
\inute. Ac\iunile ]n acest scop au ]nceput
]n 2015. Nu po\i cheltui mai mult dec]t
c][tigi. Aceast= axiom= este valabil= ]n
orice afacere. Pe parcursul ultimelor luni
ale anului s-a reu[it diminuare consumu-
rilor anterioare de 120-125 mln. lei p]n=
la 90 milioane, [i cifra respectiv= nu con-
stituie o limit=.

Principalul obiectiv al activit=\ii noa-
stre ]n 2016 este de a asigura func\io-
narea ]ntreprinderii ]n regim cuvenit, a o

face atractiv= pentru agen\ii economici din
\ar= [i de peste hotare, dar [i pentru
cet=\eni, care s= recurg= cu pl=cere la
serviciile CFM. Va trebui s= rezolv=m [i
alte probleme, «mo[tenite» de la anul
2015, precum g=sirea posibilit=\ilor de
majorare a volumului traficului de marf=,
sporire a siguran\ei infrastructurii. Deci,
preocup=ri obi[nuite ]n condi\ii de criz=
economic=.
Cum crede\i, c=ror aspecte, c=ror
sectoare ale transportului feroviar
trebuie s= acorde mai mult= aten\ie
directorul general ]n noul an?

— — — — — Voi acorda aten\ie egal= tuturor
gospod=riilor [i m= voi g]ndi permanent,
cum ar putea ]ntreprinderea de stat s=
c][tige bani. Dar ar fi o gre[eal= a munci
numai de dragul banilor. Indiscutabil, f=r=
bani afacerile s]nt imposibile, ]ns= banii
constituie doar instrumentul pentru ma-
terializarea ideilor, pentru transpunerea ]n
via\= a tehnologiilor, a serviciilor de tran-
sport, necesare oamenilor [i solicitate de
societate. }n domeniul nostru exist= c]mp
larg de utilizare a banilor. E vorba ]n pri-
mul r]nd de gospod=ria linii, men\inerea
]n stare func\ional= a materialului rulant.
Va fi monitorizat= ]n permanen\= [i achi-
tarea salariilor, a restan\elor salariale fero-
viarilor. {tiu c= salariile la ]ntreprindere
s]nt mici, dar vreau s= fiu ]n\eles corect.
La ora actual= nu e posibil= majorarea lor.
Banii nu se iau din v]nt. Ei trebuie c=[tiga\i
at]t ]nc]t s= ajung=. Imediat ce se va ]nt]m-
pla acest eveniment, voi semna cu pl=cere
dispozi\ia de majorare a salariilor angaja-
\ilor Magistralei moldovene[ti.
Ce tradi\ii de Revelion exist= ]n fami-
lia dumneavoastr=?

— Anul Nou a fost [i continu= s= fie
pentru mine o s=rb=toare de familie. Pre-
fer s-o petrec cu persoanele apropiate [i,
probabil, de aceea e [i memorabil= — pen-
tru c= pot s= stau cu familia.
Care va fi principala dorin\= a directo-
rului general CFM, c]nd orologiul va
bate miezul nop\ii, anun\]nd ]ncepu-
tul noului an?

— — — — — }n noaptea de Revelion, conform
tradi\iei, fiecare dintre noi se g]nde[te la
ni[te dolean\e, pe care ar vrea s= le vad=
]mplinite ]n noul an, la fapte bune. Odat=
cu sosirea Anului Nou fiecare vrea s= [tie,
de asemenea, cum va fi el. Probabil, toa-
te acestea depind ]n mare parte de noi
]n[ine — ]n ce m=sur= noul an va fi favo-
rabil, reu[it, viu [i interesant. Dolean\ele
mele vor fi multe. }n primul r]nd, le voi
dori celor apropia\i s= fie s=n=to[i [i pros-
peri ]n anul care vine. Tuturor angaja\ilor
]ntreprinderii noastre le voi dori s= aib=
parte de un an bun, de s=n=tate [i noroc.
Atunci, c]nd orologiul va bate miezul nop-
\ii, voi dori neap=rat C=ii Ferate a Moldo-
vei c]t mai multe ]nc=rc=turi [i trenuri pli-
ne cu pasageri — at]t de multe, ]nc]t abia
s= reu[im a le transporta. M= voi g]ndi [i
la picherii no[tri — s= aib= la dispozi\ie
at]tea [ine [i traverse, de c]te au nevoie.
}n 2016 s= vedem la peronul g=rii din ca-
pital= locomotive [i vagoane noi. Vis]nd
la toate acestea, vreau s= spun, c= nimic
nu este imposibil. Pentru a vedea ]mplini-
te dolean\ele noastre, ]n anul care ]nce-
pe va trebui s= transpunem ]n via\= multe
planuri [i proiecte, folosind din plin ener-
gia, tenacitatea [i devotamentul nostru.

LA MUL|I ANI, COLEGI!

Irina KRAEVSKAIA

Succesul ]i revine doar
celui ce merge spre el

Avantajele [i dezavantajele anului 2015 ]n viziunea directorului general al }S «CFM» Iurii TOPALA

Imagini: Iurie KOZLOV
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1. A[tept=rile mele pentru anul 2016
s]nt legate ]n primul r]nd de continuarea
activit=\ii ]n vederea realiz=rii proiectelor
investi\ionale, finan\ate de Banca Euro-
pean= pentru Reconstruc\ie [i Dezvoltare
(BERD) [i Banca European= de Investi\ii
(BEI).

Anul viitor va constitui etapa decisiv=
]n realizarea sarcinilor trasate. Deja este
preg=tit planul tehnic privind achizi\iona-
rea locomotivelor [i reabilitarea infrastruc-
turii, tenderele urm]nd s= aib= loc ]n pri-
ma jum=tate a anului viitor. Astfel, c=tre
luna august 2016 sper=m s= putem ]n-
cheia contracte de achizi\ionare a loco-
motivelor. Dac= situa\ia va derula a[a cum
s-a planificat, peste un an calea ferat= ar
putea dispune deja de prima din ele.

Proiectul respectiv urmeaz= a fi ]nche-
iat ]n anul 2020. C]t prive[te planul de
restructurizare a infrastructurii, finisarea
lui este preconizat= pentru luna august
2021.

Conform informa\iilor oferite de spe-
ciali[ti, capacitatea noilor locomotive este
de dou= ori [i ceva mai mare dec]t a celor
existente la ]ntreprinderea noastr=. Para-
metrii tehnici avansa\i ai acestora vor face
s= creasc= randamentul traficului, vor con-
tribui la reducerea cheltuielilor. Numai
gra\ie diminu=rii consumului de motorin=
economiile vor constitui 30-40 la sut=. Re-
novarea suprastructurii liniei  va permite
majorarea vitezei de circula\ie pe sectoa-
rele problematice ale magistralei [i va
]mbun=t=\i securitatea.

Situa\ia economic= dificil= a c=ii fera-
te nu va permite, din p=cate, alocarea ]n
noul an a unor sume de bani suficiente
pentru repara\ia capital= a liniilor. Pe par-
cursul anului 2015 s-au reparat capital doar
2,3 kilometri, [i ]nc= vreo 5-6 km au fost
supu[i repara\iilor medii [i cu ridicare. Efor-
turile principale s-au axat pe ]ngrijirea cu-
rent= a liniilor, pe men\inerea gospod=riei
linii ]n stare func\ional=, pentru a nu admi-
te agravarea situa\iei privind asigurarea
securit=\ii traficului de marf= [i c=l=tori.

}n anul 2016 pentru repara\ia capital=
a liniilor s-au alocat doar 35 milioane lei.

S= ne imagin=m...
Anul 2015, care ne p=r=se[te, n-a fost deloc simplu pentru Magistrala moldoveneasc=, fiind marcat de c=utarea

insistent= a c=ilor de solu\ionare a problemelor acumulate ]n domeniu. }n prag de An Nou ne-am dori s= cunoa[tem
viitorul. Ar putea s= ne ajute s= afl=m, cum va fi anul 2016, [efii c=ii ferate, c=rora le-am adresat urm=toarele
]ntreb=ri:

1. Ce a[tept=ri ave\i de la anul care ]ncepe ]n domeniul, ce \ine de competen\ele  dumneavoastr= profesionale?
2. Ce cadou, ]n opinia dumneavoastr=, ar fi cel mai reu[it pentru Calea Ferat= din Moldova ]n anul 2016?

Serghei TOM{A,
vicedirector general al }S «CFM»,

responsabil de infrastructur=
[i trac\iune:

Cu aceast= sum= infim= comparativ cu
bugetul necesar vom reu[i s= repar=m
capital 6 kilometri de linie, ]n timp ce la
ora actual= lungimea total= a segmentului
care trebuie renovat capital constituie 350
kilometri. Situa\ia este critic=, dar noi tre-
buie s= nu pierdem controlul asupra ei.

}n anul viitor ar fi bine, de asemenea,
a solu\iona [i problema cadrelor la subdi-
viziunile magistralei. Nu e secret, c= sa-
lariile mici ]mpiedic= deocamdat= schim-
barea situa\iei spre bine, atragerea tine-
rilor la ]ntreprindere.

Ar fi gre[it s= nu men\ionez, c= tran-
sportul feroviar poate func\iona stabil nu-
mai atunci c]nd se dezvolt= eficient eco-
nomia \=rii, c]nt ]ntreprinderile activeaz=
la ]ntreaga capacitate [i fabric= produc\ie,
ce trebuie transportat=. La ora actual=,
]ns=, \ara are mari restan\e la acest capi-
tol. Totu[i, eu nu pierd speran\a c= ]n anul,
ce ne p=[e[te pragul, se va produce acea
schimbare multa[teptat= ]n ce prive[te
stabilizarea situa\iei economice [i politi-
ce ]n republic=.

2. Dac= ]n noul an 2016 \ara noastr=
][i va concentra toate eforturile asupra
consolid=rii poten\ialului economic intern,
asupra dezvolt=rii [i moderniz=rii infra-
structurii, acesta va fi cel mai bun cadou
pentru Calea Ferat= din Moldova. Astfel
feroviarii vor beneficia de un volum de tra-
fic mult mai mare [i noi vom reu[i, ]n sf]r[it,
s= punem pe roate gospod=ria noastr=.
Vom putea s= achizi\ion=m cele necesare
nu doar din contul investi\iilor str=ine, ci
[i din banii proprii, c][tiga\i ]n sudoarea
frun\ii, care, gestiona\i gospod=re[te, ar
putea s= ajung= [i pentru repara\ia capi-
tal= a vagoanelor de marf= [i c=l=tori, [i
pentru achizi\ionarea materialului rulant
nou, [i ]n general pentru solu\ionarea tu-
turor chestiunilor strategice, precum ar fi,
bun=oar=, majorarea salariilor feroviarilor.

LA MUL|I ANI, DRAGI PRIETENI!

Miron GAGAUZ,
vicedirector general al }S «CFM»,
responsabil de deservire tehnic=

[i repara\ii:

Privesc ]n viitor
cu optimism

1. Starea actual= a }S «Calea Ferat=
din Moldova» ]mi aminte[te situa\ia din anii
de pomin= ‘90. Infrastructura [i materialul
rulant au un grad de uzur= extrem de ridi-
cat, situa\ia financiar= este critic=. Con-
form calculelor preliminare, pierderile c=ii
ferate de pe urma traficului de c=l=tori pot
ajunge la 250 milioane lei, iar ]ntreprinde-
rea ]n ansamblu va ]ncheia anul 2015 cu
pierderi de peste 100 milioane lei.

Fire[te, apare ]ntrebarea: de ce s-a
ajuns la o asemenea situa\ie?

}n ultimii cinci-[ase ani au avut loc
suficiente discu\ii la subiectul dat, de ace-
ea cred c= n-are rost s= mai vin cu o ana-
liz= suplimentar=. Este absolut clar, c=
situa\ia actual= se datoreaz= unei serii de
cauze obiective [i subiective. De r]nd cu
aceasta, nimeni nu poate contesta pre-
zen\a unei crize economice ]n \ara noa-
str= [i ]n statele din regiune. Dac= eco-
nomia sta\ioneaz=, Calea Ferat= din Mol-
dova nu are ce transporta, [i e vorba ]n
egal= m=sur= de toate tipurile de trafic:
export-import, tranzit, transport local. Cu
alte cuvinte, lipsesc m=rfurile [i pasage-
rii, iar num=rul angaja\ilor este de circa
zece mii. Datoriile magistralei c=tre agen\ii
economici, b=ncile comerciale [i salaria\i
constituie circa 600 milioane lei (pentru
salarii — 80 mln lei). Ce-i de f=cut?

S-ar putea aplica experien\a dep=[irii
crizei din anii 2000, ]ns= pentru aceasta ar
trebui s= existe condi\iile din acea perioa-
d=, adic= stabilitate economic= [i politic=,
tendin\= de cre[tere a economiei ]n \ar= [i
]n regiune. Din p=cate, ]n prezent toate
acestea lipsesc. Prin urmare, trebuie ela-
borate ]n regim de urgen\= asemenea
mecanisme, care ar fi eficiente la momen-
tul dat.

Sus\in cu toat= convingerea, c= ]ntr-un
termen c]t mai scurt trebuie elaborat= noua
organigram= a Direc\iei }S «Calea Ferat=
din Moldova», care s= asigure o interac\iune
clar= [i logic= a tuturor structurilor. {efii
de subdiviziuni trebuie s= renun\e la prac-
tica din ultimii ani de gestionare a patri-
moniului [i resurselor umane. Este nece-
sar ca ]n capul mesei s= se pun= chestiu-
nea economisirii drastice a mijloacelor [i
asigur=rii unui nivel ]nalt al disciplinei.

De men\ionat, c= veniturile preconiza-
te ale c=ii ferate pe anul 2015 vor alc=tui
circa 1 miliard de lei, iar cheltuielile s]nt cu
cel pu\in 100 milioane de lei mai mari, ]ntre
timp pentru repara\ia capital= a obiectelor
de infrastructur= [i materialului rulant s-au
alocat mijloace infime. }ntr-o situa\ie bun=
trebuia s= se cheltuie ]n acest scop cel pu\in
300-400 mln lei. Deci, e necesar a g=si
posibilit=\i pentru a c][tiga banii respecti-
vi, astfel ]nc]t ]n anii urm=tori situa\ia s=
poat= fi stabilizat= ]ntruc]tva.

C]t prive[te schimbarea radical= ]n do-
meniu, se impune ]n primul r]nd modifica-
rea statutului juridic [i legal al }S «Calea
Ferat= din Moldova» ]n SA «Calea Ferat=
din Moldova». }n opinia speciali[tilor, trans-
formarea ]ntreprinderii de stat ]n societa-
te pe ac\iuni va oferi posibilit=\i ample
pentru atragerea mijloacelor financiare,
ceea ce va permite renovarea ]n primul
r]nd a gospod=riei linii, achizi\ionarea de
noi locomotive [i, ]n caz de necesitate,

Vom continua
realizarea

proiectelor
investi\ionale

vagoane de c=l=tori. }ns= aceasta solicit=
timp, dar [i mai mult — r=bdare [i insi-
sten\=.

Oricum, ]ntreprinderea se afl= ]n perioa-
da ini\ial= a tranzi\iei. Este momentul cel
mai dificil pentru }S «Calea Ferat= din Mol-
dova». Anume acum feroviarii trebuie s=
sus\in= eforturile administra\iei c=ii ferate,
menite s= restabileasc= procesul de ges-
tionare a ]ntreprinderii, dar [i ac\iunile ]n-
treprinse de ea ]n scopul folosirii ra\ionale
a resurselor financiare [i materiale.

Ar fi bine ca [efii subdiviziunilor magis-
tralei s= vin= cu ini\iative de ajustare a
num=rului angaja\ilor [i de implementare
a tehnologiilor eficiente, care ar face s=
creasc= randamentul func\ion=rii c=ii fera-
te. Anume ei trebuie s=-[i evalueze zilnic
activitatea de munc=, pun]ndu-[i ]ntreba-
rea: c]t am c][tigat azi? C]t am economisit?
{i s-o fac= zi de zi! E necesar a crea ]n
colective acea atmosfer=, c]nd ][i va pune
]ntreb=rile respective fiecare feroviar. Nu-
mai astfel este posibil= ob\inerea succe-
sului.

Semnarea de c=tre [eful c=ii ferate Iurii
Topala a noului Contract colectiv de mun-
c=, ce con\ine mult mai multe garan\ii so-
ciale pentru feroviari dec]t cel precedent,
este o dovad=, c= directorul general are
toat= ]ncrederea ]n colectiv, dar [i un apel,
care ]ndeamn=: «S= ne unim eforturile pen-
tru a pozi\iona }S «Calea Ferat= din Moldo-
va» la un nivel modern nou». S]nt sigur, c=
feroviarii vor aprecia acest gest [i vor face
tot ce le st= ]n puteri pentru a revigora ma-
gistrala.

Profit]nd de ocazie, v= felicit, stima\i
colegi, cu ocazia Anului Nou! V= doresc
]n anul 2016 dumneavoastr= [i persoa-
nelor apropiate s=n=tate, s= ave\i parte
de noroc.

Grigore CONDURACHE,
vicedirector general interimar
al }S «CFM», responsabil de activitate
comercial=:

Sper la o cre[tere
a volumului
de trafic

1. Anul 2015, care e pe sf]r[ite, a fost
unul dificil pentru Calea Ferat= a Moldo-
vei. Probabil, au resim\it-o to\i. }n noul an
2016 sper, ]n primul r]nd, la o cre[tere a
volumul de trafic, at]t ]n domeniul marf=,
c]t [i c=l=tori. La ora actual= noi investig=m
[i elabor=m noi itinerare ale traficului de
marf=. Deja a fost testat proiectul-pilot
privind transportarea materialului lemnos
din Ukraina ]n Rom`nia. }ncep]nd cu anul
2016, ]n cadrul acestui proiect vor fi tran-

CALEA FERAT+ DIN MOLDOVA

Miron GAGAUZSerghei TOM{A
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sportate lunar 1000 tone de ]nc=rc=turi.
Deja s-a convenit asupra livr=rii ]n Moldo-
va a teracotei cu trenul combinat «Viking».
Cur]nd vor fi ]ncheiate contracte de tran-
sportare a m=rfurilor cu trenul de contai-
nere «Zubr». Toate acestea s]nt tipuri noi
de trafic.

Negociem activ [i cu partenerii no[tri
permanen\i. S]nt sigur c= vom atinge sco-
purile propuse. }n noul an a[tept=m s=
demareze exploatarea experimental= a
sistemului integrat de circula\ie electro-
nic= a documentelor. Implementarea aces-
tui sistem va permite crearea «ghi[eului
unic» de acordare a serviciilor, cre[terea
vitezei de perfectare a documentelor [i
procesare a informa\iilor, crearea meca-
nismului de supraveghere a procesului de
trafic, diminuarea consumului for\ei de
munc= etc. A[a dar, avem idei bune [i
[tim cum pot fi realizate pentru atingerea
obiectivelor trasate de conducerea mini-
sterului [i a magistralei.

2. Cred c= cel mai bun cadou pentru
Calea Ferat= a Moldovei ]n anul 2016 ar
fi achizi\ionarea locomotivelor noi. Acea-
sta ar oferi economiei ]ntreprinderii posi-
bilitatea avans=rii la un nivel nou.

Vreau s= felicit to\i angaja\ii C=ii Ferate
din Moldova cu ocazia Anului Nou [i s= le
doresc tuturor succese, ]ncredere ]n
for\ele proprii, dragoste, fericire ]n fami-
lie! Fie ca dolean\ele exprimate ]n noap-
tea de Revelion s= se ]mplineasc=!

Roman S}RBU,
vicedirector general al }S «CFM»,
responsabil de activitate financiar=:

Anul s= fie rodnic

1. Anul 2016 sper sa fie un an al ]nce-
putului spre o nou= ]ntreprindere — mo-
dern=, eficient= [i dinamic=. A[ dori ca
sloganul «Cre=m nou, dar nu fugim dup=
trecut» s= fie un credo al fiec=rui angajat.

2. Cel mai bun cadou este sus\inerea
[i ]n\elegerea tuturor partenerilor de dez-
voltare, a angaja\ilor, precum [i a institu-
\iilor de stat ]n promovarea reformelor CFM.
V= doresc un an bun, plin de momente
fericite ]n familii [i ]n colectivele tuturor
angaja\ilor — prosperare. La Mul\i Ani!

Valeriu OHLADCIUC,
vicedirector general al }S «CFM»,
responsabil de securitate:

Securitatea —
]n prim plan

Iurie OBOR,
vicedirector general al }S «CFM»,
responsabil de activitatea institu\iilor
sociale [i administrare:

S= fim s=n=to[i
]n Noul An

Vasile CHITOROAG+,
consilier, responsabil de activitate
economic=, al directorului general
al }S «CFM»:

S]nt ]nc= at]tea
de f=cut!

1. }n primul r]nd — s=n=tate mult=. A[
continua cu stabilitate politic=, care ne-ar
ajuta s= ducem la bun sf]r[it proiectele
]ncepute. Desigur — perseveren\=, r=b-
dare, putere, integritate [i capacitate de
munc= ]n tot ce ne-am propus s= facem
pentru Calea Ferat= a Moldovei.

2. Personal mi-a[ dori ca ziua de
munc= s= fie mai mare pentru c= s]nt at]tea
de f=cut. Cel mai reu[it cadou pentru Ca-
lea Ferat= a Moldovei e ]ns=[i calea fera-
t=. Dar dac= la modul serios, z]mbetul [i
mul\umirea beneficiarilor deservi\i de CFM
este cel mai frumos cadou pentru condu-
cerea ]ntreprinderii, iar actuala Administra-
\ie a }S «CFM» este predispus= de a da
culoare acestui viitor european…

Ion CALANCEA,
consilier, responsabil de probleme
generale, al directorului general
al }S «CFM»

Consensul s=
devin= piatr=
de temelie

1. }n Noul An care va ]ncepe ]n cur]nd,
am a[tept=ri ca [i majoritatea angaja\ilor
]ntreprinderii, privitor la: avansare pozitiv=
[i rezultate reale ]n procesele de restruc-
turizare organizatoric= a ]ntreprinderii, ca
una din directive ]n realizarea proiectelor
de investi\ii cu donatorii din Uniunea Euro-
pean=; con[tientizarea necesit=\ii de
schimbare a modului de g]ndire, analiz= [i
luare de decizii din partea persoanelor res-
ponsabile care activeaz= ]n cadrul }S
«CFM», referitor la stabilirea obiectivelor [i
executarea planurilor de activitate, stabili-
rea priorit=\ilor ]n sporirea acumul=rii tutu-
ror veniturilor, pe l]ng= activitatea de baz=
[i mic[orarea cheltuielilor maximum posi-
bil, nu numai declarativ, dar [i eficient ]ntru
prosperarea ramurii feroviare; conlucrare
activ= [i constructiv= dintre factorii de de-
cizie  ai conducerii de v]rf a CFM, admini-
stra\iile subdiviziunilor [i organiza\iile sin-
dicale, ]n atingerea scopului comun de ie-
sire din stagnare [i dezvoltarea continu= a
ramurii feroviare.

2. Cadoul cel mai reu[it pentru }S
«CFM» ]n anul 2016 ]l v=d ]n magia lui Mos
Cr=ciun de a favoriza prin toiagul s=u

1. }nt]i de toate a[ dori s= felicit to\i
angaja\ii CFM cu ocazia s=rb=torilor de
iarn=, s= le urez tuturor mult= s=n=tate,
bun=stare, succese, energie nesecat= [i
satisfac\ii ]n activitatea pe care o des-
f=[oar=.

}n ceea ce prive[te a[tept=rile pentru
anul 2016 ele s]nt mai mult sau mai pu\in
ca [i cele din 2015. Principalele obiecti-
ve, at]t ale mele, c]t [i ale serviciilor care
]mi s]nt subordonate — serviciul securita-
te intern= [i serviciul paz= militarizat= s]nt
asigurarea securit=\ii circula\iei trenurilor,
transportarea ]n siguran\= a pasagerilor,
garantarea integrit=\ii m=rfurilor ]n traficul
feroviar, c]t [i a edificiilor ce se afl= ]n
gestiunea ]ntreprinderii. Eu sper, c= ]n anul
2016 va fi posibil dep=[irea crizei econo-
mice [i financiare cu care ne confrunt=m,
majorarea fluxul de ]nc=rc=turi transpor-
tat pe teritoriul Republicii Moldova. Nu ]n
ultimul r]nd sper, c= anume ]n anul 2016
magistrala de fier va deveni un concurent
destoinic celorlalte tipuri de transport.

2. Cel mai reu[it cadou dup= cum am
remarcat mai sus ar fi stabilitatea econo-
mic= [i financiar= a ]ntreprinderii, reno-
varea infrastructurii [i a materialului ru-
lant, atragerea unor noi investi\ii, ]mbun=-
t=\irea calit=\ii serviciilor oferite, sporirea
gradului de confort al pasagerilor, asigu-
rarea securit=\ii circula\iei trenurilor. }ns=,
cel mai mare premiu pentru magistrala de
fier c]t [i pentru angaja\ii acesteia ar fi,
dac= pasagerii ar alege ]n mod prioritar
anume acest mijloc de transport pentru a
se deplasa pe teritoriul republicii c]t [i ]n
afara acesteia. Or, se [tie, c= transportul
feroviar este considerat cel mai sigur mijloc
de transport.

1. Anul 2015 a fost unul dificil, un an
cu evenimente bune [i mai pu\in bune at]t
pentru societatea Republicii Moldova, c]t
[i pentru }S «CFM». Dar odat= ce ne p=r=-
se[te, sper=m cu to\ii c= vor disp=rea [i
problemele care au afectat ]ntreaga so-
cietate, c]t [i pe fiecare din noi ]n parte
at]t sub aspect financiar, c]t [i moral. Spe-
r=m cu to\ii ca anul care vine s= fie unul
mai bun: s= ne aduc= bucuria ]n ochii [i
]n casele fiec=ruia din noi, s= avem parte
numai de evenimente frumoase [i de ]m-
p=care sufleteasc=. Urez pace [i s=n=tate
fiec=rui angajat al ]ntreprinderii.

S]ntem ]n pragul s=rb=torilor de iarn=
[i cu to\ii vrem ca atmosfera s= fie festiv=
cu tot ce ne dorim pe mas= [i suflete[te
s= ne fie din bel[ug.

}n plan profesional, fiind medic, ]mi do-
resc ]n primul r]nd ca toat= popula\ia s=
fie s=n=toas=, s= fie mai pu\ini pacien\i [i
mai pu\ini pacien\i in stare grav=, iar noi,
medicii, s= veghem la straja s=n=t=\ii po-
pula\iei, s= ne ocup=m doar cu preveni-
rea maladiilor.

Doresc ca medicina feroviar= s= de-
pa[easc= toate problemele [i ca ]n anii
urm=tori s= prospere spre binele pacien-
\ilor.

2. Cel mai bun cadou pentru Calea
Ferat= a Moldovei ar fi ca s= scape de
restan\ele salariale [i s= fie renovate lo-
comotivele [i infrastructura. Doresc ]nc=
o data tuturor angaja\ilor, conducerii C=ii
Ferate a Moldovei s=rb=tori fericite [i un
An Nou c]t mai bun!

La Mul\i Ani!

Vitalie BUJOR,
consilier, responsabil de regim,
al directorului general al }S «CFM»:

S= accept=m
schimb=rile

1. 2015 a fost pentru }S «CFM» un an
foarte complicat. Dar cu eforturi comune,
perseveren\= [i profesionalism, am reu[it
cu to\ii s= facem fa\= tuturor ]ncerc=rilor.

De[i [tim c= anul care vine, nu va fi
deloc u[or, cu to\ii sper=m [i ne dorim ca
2016 s= fie unul de cotitur=, s= punem
punct declinului [i s= transform=m ]ntre-
prinderea ]n una prosper=. S]nt sigur c=
ne va reu[i, ]ns= va trebui s= d=m dovad=
de r=bdare [i curaj pentru implementarea
unor ac\iuni drastice, pe alocuri dureroa-
se, dar absolut necesare pentru ca tran-
sportul feroviar s= fie unul competitiv [i
atractiv. Nu trebuie s= ne fie fric= de
schimb=ri. S= punem um=rul, fiecare la
locul s=u de munc=, pentru modernizarea
proceselor tehnologice, ]mbun=t=\irea in-
frastructurii, atragerea fluxurilor de m=rfuri,
dezvoltarea spectrului de servicii ferovia-
re, iar ]n final, transformarea magistralei,
]ntr-o companie profitabil=.

2. Aceast= realizare ar fi cel mai bine-
venit cadou pentru Calea Ferat= din Mol-
dova, unul muncit [i binemeritat. Doresc
tuturor ]ncredere ]n ziua de m]ine, s=rb=-
tori fericite al=turi de cei dragi. Noul an
s= fie pres=rat de realiz=ri remarcabile,
]mpliniri, s=n=tate [i noroc. La Mul\i Ani!

fermecat o ]ntelegere dintre toti cet=tenii
Republicii Moldova indiferent de na\iona-
litate, ]n formarea din partea politicienilor
a stabilit=\ii ]n \ar=. Or, ea ar contribui la
dezvoltarea ]n continuare a economiei \=rii
]n ansamblu, inclusiv angaja\ii }S «CFM»,
vor putea activa ]n condi\ii bune, cu un
salariu decent.

La Mul\i Ani!

Grigore CONDURACHE

Iurie OBOR Vasile CHITOROAG+

Roman S}RBU

Ion CALANCEA

Valeriu OHLADCIUC

Vitalie BUJOR
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— Nodul feroviar Chi[in=u — «nava-
amiral» a Magistralei moldovene[ti — este
cel mai mare dup= num=rul de angaja\i [i
cel al filialelor. El ]ntrune[te 10 subdiviziu-
ni structurale, colectivele c=rora au muncit
asiduu pe parcursul anului ce ne p=r=se[te.
Zilnic, ]n fiecare clip=, ele au asigurat cu
succes securitatea circula\iei trenurilor,
func\ionarea continu= a tuturor instala\iilor
SCB [i comunica\ii, a utilajelor de aprovi-
zionare cu energie electric=, integritatea
m=rfurilor, dar ]n special — confortul [i de-
servirea calitativ= a pasagerilor. Deoarece
gara Chi[in=u este prima care ]nt]mpin=
c=l=torii sosi\i cu trenul, dar [i pe cei ce
pornesc la drum, sectorul pasageri al no-
dului feroviar Chi[in=u constituie cartea de
vizit= nu doar a capitalei Moldovei, ci [i a
Magistralei moldovene[ti ]n ansamblu. Aici
activeaz= un num=r mare de profesioni[ti.
Obiectivul principal al activit=\ii ]ntregului
colectiv al g=rii este deservirea calitativ=
[i operativ= a pasagerilor, crearea condi-
\iilor confortabile pentru c=l=tiori [i oferi-
rea unui spectru c]t mai larg de servicii.
Gara depune eforturi ca s= corespund=
acestor cerin\e. Pentru a ]nregistra succe-
se este necesar a respecta regimul de eco-
nomisire strict=, dar [i a implementa [i
aplica tehnologiile noi: astfel, la ghi[eele
g=rii func\ioneaz= terminale, ce permit achi-
tarea costului biletelor de c=l=torie cu car-
duri bancare. Deja de c]\iva ani ]n sala cu
ghi[ee exist= un panou informativ, care
permite celor interesa\i s= afle num=rul lo-
curilor disponibile ]n trenuri cu zece zile
]nainte de plecare. Din p=cate, continu=
s= scad= fluxul de c=l=tori. }ns= chiar [i
]ntr-o atare situa\ie financiar= complicat=
administra\ia g=rii pune accentul pe men-
\inerea ]n stare bun= a cl=dirilor [i edificii-
lor. La gara Ocni\a, bun=oar=, a fost repa-
rat sistemul termic. Lucr=rile de repara\ie
mici s]nt efectuate cu for\ele angaja\ilor
g=rilor.

}n perioada crizei economico-financia-
re la gara Chi[in=u se munce[te mereu la
diminuarea consumurilor de exploatare,
ameliorarea tuturor indicatorilor economici
[i financiari. Administra\ia g=rii analizeaz=
gradul de solicitare al fiec=rui angajat pen-
tru a comasa obliga\iunile de serviciu. }n
urma analizei o parte din speciali[ti vor
munci conform unui regim redus, ree[ind
din volumul de munc= existent, cu condi\ia
]ndeplinirii tuturor sarcinilor. Muncitorilor li
se ofer= concedii f=r= remunerare.

Procur]nd la ghi[eele g=rii biletul de c=-
l=torie, pasagerul se ]ndreapt= spre vagon.
Deja la ]mbarcare ]l ]nt]mpin= ospitalier
]nso\itorul. }n vagoane domne[te ordinea
[i cur=\enia. Colectivul DDC — una din cele
mai mari ]ntreprinderi ale nodului feroviar

Dinu CARP,
[ef al nodului feroviar

Chi[in=u:

din capital= — respect= tradi\iile [i asigur=
permanent calitatea ]nalt= a deservirii.

De la gara Chi[in=u trenurile de c=l=-
tori pornesc la drum pe traseele principa-
le. Zi [i noapte, ]n toate anotimpurile spe-
ciali[tii sec\iei linii din capital= au grij= de
starea acestora. Colectivul sec\iei linii nr.1
a realizat cu succes «Programul de inten-
sificare a securit=\ii circula\iei trenurilor» [i
«Ac\iunile de ordin tehnico-organizatoric pe
anul 2015». }n pofida dificult=\ilor, specia-
li[tii ]ntreprinderii depun eforturi pentru a
asigura circula\ia continu=, f=r= pericol a
trenurilor la viteza stabilit=. }n acest scop
ei pun accentul pe ameliorarea st=rii teh-
nice a liniilor, pe cre[terea vitezei medii de
circula\ie a materialului rulant, pe ]nmul\irea
districtelor, sectoarele de linie din subor-
dinea c=rora s]nt apreciate cu calificativul
«foarte bine», pe reducerea segmentelor
cu limit= de vitez=, precum [i pe sc=derea
num=rului traverselor de lemn uzate. Cu
pre\ul unor mari eforturi fizice [i morale pi-
cherii din capital= reu[esc s= asigure se-
curitatea circula\iei trenurilor pe ]ntreg sec-
torul din subordinea sec\iei linii nr.1.

Repara\ia calitativ= a vagoanelor de pa-
sageri a fost ]n acest an grija principal= a
colectivului remizei vagoane de c=l=tori
Chi[in=u. Toat= activitatea sa de producere
a avut drept scop men\inerea ]n stare bun=
[i asigurarea confortului ]n vagoanele de
pasageri. Pe parcursul anului 2015, bun=-
oar=, au fost reparate 221 vagoane de
acest tip. Anul 2016 va fi unul din cele mai
complicate pentru remiza vagoane de c=l=-
tori nr.1, deoarece colectivul de aici va tre-
bui s= ]nsu[easc= [i s= ]nceap= ]ntr-o pe-
rioad= scurt= de timp procesul de repara\ie
capital= [i refacere cu prelungire a terme-
nului de exploatare cu 15 ani, astfel asigu-
r]ndu-se circula\ia continu= ]n traficul inter-
na\ional.

Adresez cordiale felicit=ri tuturor anga-
ja\ilor nodului feroviar din capital= cu oca-
zia Cr=ciunului [i Anului Nou 2016, ur=ri de
s=n=tate, succese ]n munca lor deloc u[oa-
r=, lumin= ]n suflet [i prosperare ]n familii.
Feroviarii s]nt oameni curajo[i, buni pro-
fesioni[ti, puternici fizic [i moral. M-am con-
vins de aceasta activ]nd mai bine de cinci
ani ]n calitate de [ef al g=rii din capital=.

Fiodor NEGRU,
[ef al nodului feroviar Basarabeasca:

— Nodul feroviar Basarabeasca, princi-
palul avanpost al Magistralei moldovene[ti
pe sectorul de sud, ]ncheie anul 2015 ]n
condi\ii economico-financiare complicate.
Dar speciali[tii filialelor de aici fac tot ce le
st= ]n puteri pentru asigurarea securit=\ii
circula\iei trenurilor. Anul care se sf]r[e[te
a fost pentru angaja\ii nodului feroviar Ba-
sarabeasca, la fel ca [i pentru to\i ferovia-
rii moldoveni, unul dificil. De altfel, ca [i
pentru to\i locuitorii RM. De[i nimeni nu [i
le dore[te, problemele exist=. Anume ]n
asemenea situa\ii are loc mobilizarea for-
\elor, resurselor proprii [i reevaluarea ce-
lor ce se ]nt]mpl=. Numai parcurg]nd ace-
ast= perioad= dificil= pot fi evaluate corect
ac\iunile [i planificat= ]n continuare stra-

Cum se cuvine a ]nt]mpina anul
maimu\ei de foc?

Maimu\a de foc ador= mi[carea [i jo-
curile. De aceea Anul Nou trebuie ]n-
t]mpinat energic [i vesel. Include\i ]n pro-
gramul s=rb=torii dansuri, farse, nu uita\i
s= dansa\i ]n jurul bradului. Preg=ti\i de

}nt]mpin=m Noul An
al maimu\ei de foc

cu vreme gajuri nostime cu ]ns=rcin=ri: de
exemplu, a cur=\a cu o singur= m]n= man-
darina, a m]nca f=r= ajutorul m]inilor un
m=r at]rnat de a\=, a interpreta un c]ntec
despre brad, a enun\a o fr=m]ntare de
limb= etc. Pune\i ]n mi[care fantezia, im-
portant e s= fie vesel.

Anume ]n noaptea de Revelion ne dorim cel mai mult ca povestea s= devin= reali-
tate. Chiar [i cei mai convin[i sceptici [optesc o dorin\= ]n momentul c]nd orologiul
anun\= sosirea Anului Nou. Conform calendarului chinezesc, 2016 este anul maimu\ei
ro[ii de foc. }n[i[i chinezii consider= anul maimu\ei o perioad= a tuturor posibilit=\ilor,
energiei [i schimb=rilor. Exist= numeroase exemple ]n acest sens. }n anul 1896 pen-
tru prima dat= ]n lume a fost transmis semnalul radio, ]n 1824 s-au construit primele
3 locomotive cu abur pentru prima cale ferat= din lume, ]n anul 1776 s-au constituit
SUA. A[a dar, cu c]t vor fi mai grandioase planurile, cu at]t mai mult= energie o s= v=
ofere maimu\a de foc. }n anul 2016 ve\i reu[i foarte multe.

Ce urm= las=

Ce cadouri s]nt potrivite pentru
Anul Nou 2016?

Maimu\ei ]i place foarte mult tehnica:
de la cel mai simplu smartfone p]n= la
automobile. Stik-uri, aparate de fotogra-
fiat, aspiratoare, tehnic= de buc=t=rie...
Lista poate fi lung=, trebuie doar s= ale-

ge\i. Un cadou minunat poate fi orice ar-
ticol din metal: de la bijuterii p]n= la o
plas= forjat= pentru c=minul de la vil=.
Cadourile lucitoare [i luminiscente s]nt [i
ele potrivite pentru anul maimu\ei: lan-
terne, lum]n=ri, gr=tare...

P]n= la Revelion n-a mai r=mas mult
timp, ar fi bine s= face\i lista cadourilor [i
s= porni\i ]n c=utarea lor.

Ce haine vom purta
de Revelion?

Maimu\a ador= culorile \ip=toare [i lu-
ciul podoabelor. Ro[ul aprins, portocaliul,
galbenul auriu, verdele intens s]nt culorile
ideale pentru hainele de Revelion. P]nza
[i modelul nu prea conteaz=, maimu\ele
accept= orice ]mbr=c=minte. Podoabele,
]ns=, trebuie schimbate. Maimu\a prefer=
l=n\i[oarele metalice [i pietrele aprinse:
granatul, rubinul, opalul. Fixa\i ]n p=r ni[te
accesorii lucitoare ori pur [i simplu pune\i
pe umeri o n=fram=...

LA MUL|I ANI!

Dinu CARP

Fiodor NEGRU

tegia dezvolt=rii [i activit=\ii vitale a c=ii ferate. Este urma, pe care o las= anul ce pleac=.
Anume astfel va r=m]ne el ]n memoria angaja\ilor nodului feroviar Basarabeasca. Dar nu
numai. Oamenii ][i vor aminti [i imensul volum de munc=, realizat de colectivul sec\iei
linii nr.3 pentru men\inerea ]n stare bun= a liniilor de cale ferat=; [i cantitatea m=rfurilor
transportate de speciali[tii depoului de locomotive nr.3, ai sta\iei Basarabeasca — mult
mai mic= dec]t ne-am fi dorit, de[i exist= posibilit=\i pentru transportarea unui volum mai
mare; [i lucr=rile de repara\ie, executate de remizele vagoane nr.2 [i nr.4 cu o rezerv=
minim= de piese de schimb, cu mecanisme ]nvechite [i economisind drastic resursele
energetice; [i colectivele sec\iei nr.2 semnalizare comunica\ii, sec\iei nr.2 alimentare cu
energie electric=, care au asigurat securitatea circula\iei trenurilor gra\ie for\elor, cuno-
[tin\elor proprii, ingeniozit=\ii [i inventivit=\ii ]n procesul de repara\ie. Vreau s= men-
\ionez ]n mod special: colectivul nodului feroviar Basarabeasca este format din speciali[ti
de ]nalt= calificare, ce-[i cunosc la perfec\ie meseria, dar [i o iubesc. Pot vorbi cu
]ncredere despre perspectivele grandioase, chiar ambi\ioase de dezvoltare a nodului
feroviar [i despre planurile viitoare de modernizare a acestuia, or, e vorba de accesul
spre Dun=re, spre Rom`nia, care este membr= a Uniunii Europene, se afl= la intersec\ia
a trei state.

}n noul an ne vom concentra eforturile pe cele mai perspicace direc\ii de dezvoltare [i
pe implicarea ]n proiectele interna\ionale de transportare a containerelor, care ofer=
posibilitatea cre[terii volumului m=rfurilor transportate [i particip=rii la fluxurile de tran-
zit. Vom acorda aten\ie deosebit= infrastructurii nodului feroviar [i moderniz=rii ei.

Despre sine pot spune, c= pe parcursul activit=\ii de munc= am parcurs calea de la
muncitor p]n= la conduc=tor al diferitor ]ntreprinderi, inclusiv de stat [i din administra\ia
public= local=. Experien\a acumulat= ]mi prinde bine, cuno[tin\ele m= ajut= la realizarea
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— Printr-o dispozi\ie a directorului ge-
neral al }S «Calea Ferat= din Moldova»,
acum 2,5 luni am fost desemnat ]n func\ia
de [ef al nodului feroviar Ocni\a din nor-
dul republicii. Perioada este destul de
scurt=, totu[i am reu[it deja s= cunosc
via\a colectivului de aici. Am ajuns s= ]n-
\eleg, c= la toate sectoarele, oricare ar fi
profilul lor, muncesc oameni ]ndem]natici
[i con[tiincio[i, dar, ]n primul r]nd, rezis-
ten\i ]n fa\a greut=\ilor, devota\i profesiei.
Anul ce ne p=r=se[te s-a dovedit a fi com-
plicat sub toate aspectele. Fluxul de marf=
instabil din cauza evenimentelor din Ukrai-
na [i fenomenele de criz= din economie,
situa\ia dificil= privind aprovizionarea
financiar= [i tehnico-material= au creat
probleme suplimentare ]n activitatea de
munc=. Dar se depun eforturi pentru
dep=[irea lor, aceasta fiind posibil gra\ie
abord=rii complexe [i ac\iunilor coordo-
nate. Depoul locomotive de rulaj nu ]nt]rzie
s= pun= la dispozi\ie locomotive pentru
remorcarea trenurilor [i efectuarea lucr=-
rilor de manevr=, angaja\ii reviziei tehni-
ce [i comerciale ]nf=ptuiesc calitativ revi-
zia tehnic= a mecanismelor de rulare ale
vagoanelor, asigur]nd securitatea depla-
s=rii acestora ]n continuare, impiega\ii de
mi[care organizeaz= cu mult= competen\=
procesul de mi[care. S-a pus barier= ]n
calea rebutului comercial [i tehnic din
partea c=ilor ferate ]nvecinate. }n acest
scop la sta\ia ucrainean= de jonc\iune
Moghiliov-Podoliskii se deplaseaz= regu-
lat de la Ocni\a un grup de feroviari, din
care fac parte un agent al biroului livrare,
un revizor vagoane [i un colaborator al
serviciului paz= militarizat=.

C=ut=m permanent rezerve pentru ]m-
bun=t=\irea traficului local de marf=. P]n=
la r=cirea timpului pe sector func\ionau cu
succes procese tehnologice bine organi-
zate: din carierele V=lcine\ [i Criva erau
expediate la ]ntreprinderile de sticl= din ca-
pital= [i la ]ntreprinderea «Knauf» din B=l\i
loturi de vagoane cu nisip [i piatr= de var,
folosite ]n calitate de materie prim=.

Merit= laude picherii, care ]n condi\iile

Victor COJOCARU,
 [ef al nodului feroviar Ocni\a:

mite a aborda ]n mod complex solu\ionarea
problemelor ap=rute. Vreau s= men\ionez,
c= la nodul feroviar exist= o echip= de
conducere puternic=, experimentat= [i
verificat= de-a lungul timpului.

}n pofida ritmului intens de munc=,
feroviarii au g=sit timp [i pentru odihn=.
Pe parcursul anului ce ne p=r=se[te a fost
continuat= tradi\ia minunat= de organi-
zare a competi\iilor sportive la mini-fot-
bal, volei, joc de dame, [ah [i chiar dar-
ts. Pe la mijlocul toamnei asemenea ]ntre-
ceri au fost organizate din ini\iativa admi-
nistra\iei nodului feroviar [i a comitetului
sindical la complexul sportiv al vamei din
localitate, cu care men\inem leg=turi
str]nse. }nving=torii s-au ales cu premii.

Vor mai fi rupte ultimele file din calen-
dar [i vom p=[i pragul noului an. }n viitor
vom avea de ]nfruntat ]nc= multe dificult=\i
serioase, dar feroviarii ungheneni s]nt
preg=ti\i, ca [i p]n= acum, s= le \in= piept.

Felicit din toat= inima colegii cu oca-
zia Anului Nou [i a Cr=ciunului, le doresc
mult= s=n=tate, bun=stare ]n familii [i,
desigur, ]ncredere ]ntr-un viitor mai bun,
de care vom avea neap=rat parte gra\ie
eforturilor comune.

Andrei SEMENIUC,
[ef al nodului feroviar Ungheni:

— Unul din evenimentele remarcabile
[i memorabile ale anului 2015 pentru
speciali[tii nodului feroviar Ungheni [i
pentru mul\i locuitori din zona adiacent=
a devenit, indiscutabil, prelungirea cursei
trenului diesel modernizat de la Ungheni
p]n= la Ia[i (Socola). Cre]nd comodit=\i su-
plimentare pentru deplasarea pe direc\ia
dat=, Magistrala moldoveneasc= a f=cut
un pas important ]n ce prive[te cre[terea
veniturilor din traficul de pasageri, dar [i,
]n primul r]nd, a oferit «und= verde» dez-
volt=rii ]n continuare a rela\iilor comercia-
le [i culturale dintre cele dou= maluri ale
Prutului. Mai mult ca at]t: sta\ia de fron-
tier= Ungheni [i-a consolidat ]ntr-o m=sur=

Vladimir MELECA,
[ef al nodului feroviar

Bender:

— Fiind desemnat ]n func\ia de [ef al
nodului feroviar Bender ]n luna octom-
brie a anului ce se sf]r[e[te, am accep-
tat-o cu entuziasm [i mi-am stabilit obiec-
tivul de a asigura func\ionarea eficient=,
stabil= a ]ntreprinderii. Chiar de la ]nce-
put m-am convins, c= feroviarii s]nt o ca-
tegorie de oameni uni\i, care nu cedeaz=
]n fa\a greut=\ilor. Toate filialele nodului
feroviar, [i anume: sta\ia Bender — V.Ma-
galeas, Trenul poduri nr.1 — S.Severin,
sec\ia linii — V.Lomov, depoul de locomo-
tive — S.Marciukov, precum [i sectoarele
semnalizare [i comunica\ii — I.Grebi-
nenco, alimentare cu energie electric= —
V.Grigoriev, echipa serviciului paz= mili-
tarizat= — I.Tele[co, gara — T.Koleva, ][i
aduc contribu\ia la dezvoltarea economic=
[i func\ionarea c=ii ferate din \ar=. Dar ]n
ansamblu situa\ia e trist=. De[i aici mun-
cesc oameni devota\i transportului fero-
viar, speciali[ti — de la conduc=tori p]n=
la muncitori. Am vrea s= mergem ]n pas
cu timpul, s= aplic=m tehnologii avansa-
te, s= u[ur=m munca grea a feroviarilor,
s= asigur=m calitatea ]nalt= a lucr=rilor.

M-am confruntat [i cu pl]ngeri privind
salariile mici [i restan\ele salariale, din
care cauz= contingentul de speciali[ti ai
nodului feroviar Bender ]l formeaz= oa-
menii ]n etate, iar tinerii nu doresc s= se
angajeze aici pentru o asemenea remu-
nerare mizer=. }n consecin\= ducem lips=
de cadre.

}n urma discu\iilor cu [efii filialelor [i
]ntrevederilor cu angaja\ii nodului feroviar
am constatat aportul deosebit ]n asigura-
rea securit=\ii circula\iei trenurilor, la ]ngriji-
rea liniilor, ]n pofida deficitului de materia-
le, al lucr=torilor sec\iei linii: V.Pankin,
maistru-picher al districtului 7 de la
st.C=u[eni, I.Nigai, brigadier de linii la di-
strictul 3 de la st.Mereni. }[i ]ndeplinesc
con[tiincios obliga\iunile de serviciu G.Bul-
gari, operator al postului de preparare a
mortarului, I.Kazakov, [ofer ]n cadrul Tre-
nului poduri nr.1; L.Gri\iuc, l=c=tu[ la
repara\ia locomotivelor, I.Arma[, mecanic
de locomotiv= la depoul nr.2. Speciali[tii
dota\i transmit experien\a lor genera\iei ti-
nere. Dintre lucr=torii tineri vreau s-o no-
minalizez pe Tatiana Bodnarciuc, impiegat
de serviciu la postul auxiliar de la km 1501.
Ea recep\ioneaz= [i expediaz= garniturile,
asigur= circula\ia trenurilor de tranzit, este
activ=, disciplinat=. Indispensabil= pentru
nodul feroviar este [i presta\ia de munc=

a speciali[tilor sec\iei nr.1 semnalizare [i
comunica\ii. Radiomecanicul Boris Vatama-
niuc, bun=oar=, are grij= de sta\iile radio
din dotarea locomotivelor [i a impiega\ilor
de mi[care de la sta\ie, ]ngrije[te de ase-
menea dispozitivele de comunica\ie [i ma-
gistrala de cablu. Apreciem munca electro-
montorilor sec\iei nr.1 alimentare cu ener-
gie electric= A.Evdochimov, V.Osadcii, care

s]nt responsabili de func\ionarea liniilor de
curent electric [i de asigurarea securit=\ii
circula\iei trenurilor.

Venind la gar=, c=l=torii apeleaz= ]n
primul r]nd la casieri\ele de bilete. La gara
Bender una din ele este Valentina Galenko.
Ea este mereu gata s= ofere ajutor, s=
explice, s= r=spund= la ]ntreb=rile vizita-
torilor. Nu poate fi trecut cu vederea nici
colectivul echipei paz= militarizat=. Spe-
ciali[tii acestei subdiviziuni asigur= ordi-
nea la depozite, sta\ii, ]ngrijesc tehnica
antiincendiar=. Cuvine de laud= merit=
V.Vakulovskii, maistru-motorist al trenului
antiincendiu, A.Pascari, pu[ca[ superior,
care asigur= paza m=rfurilor ]n parc [i la
sta\ii, ]nso\e[te ]nc=rc=turile pe parcurs.

Trebuie s= men\ionez, c= feroviarii
no[tri nu-[i pierd optimismul. Ei sper= la
un viitor mai bun. Astfel se l=rge[te [i
spectrul sarcinilor mele ]n vederea asigu-
r=rii activit=\ii de produc\ie [i exploatare
a subdiviziunilor nodului feroviar.

}n prag de An Nou le doresc tuturor
s=n=tate, succese ]n munc=, bun=stare
]n familii [i pace!

anul care pleac=?..

Consemnare:
Liliana NICHIFOROV, Vladimir

DOBREANSCHI, Alexandru
NICHIFOROV

speran\e de ameliorare a situa\iei ]n do-
meniul traficului, care, indiscutabil, va oferi
un impuls suplimentar ac\iunilor. }n pre-
zent eforturile se concentreaz= pe ]nde-
plinirea volumului de munc= real. O sar-
cin= la fel de important= este diminuarea
consumurilor neproductive, economisirea
resurselor.

Felicit angaja\ii nodului feroviar cu
ocazia s=rb=torilor de iarn=, le doresc
bun= dispozi\ie, s=n=tate, prosperare, pe
care o vom ob\ine neap=rat prin munca
depus=.

deficitului acut de traverse men\in la un
nivel acceptabil pentru securitatea circu-
la\iei trenurilor punctajul liniei de cale fe-
rat=, situate pe un sector cu relief com-

La Mul\i Ani [i Cr=ciun Fericit!

sarcinilor trasate, iar ]n cazul de fa\= — la dep=[irea problemelor [i organizarea proce-
sului de munc= la calea ferat=. S]nt novice ]n domeniul transportului feroviar, dar am
reu[it s=-l ]ndr=gesc cu toate dificult=\ile sale. Cred ]n dezvoltarea reu[it= de viitor a
domeniului.

Felicit to\i feroviarii cu prilejul noului an 2016 [i le doresc mult= s=n=tate, un drum
de fier sigur [i «und= verde»!

plicat. De[i pu\ini la num=r, membrii echi-
pei complexe a sectorului de construc\ii
al sec\iei edificii civile au acordat mare
ajutor la preg=tirea edificiilor pentru iarn=.
Merit= apreciere [i presta\ia de munc= a
altor speciali[ti. A[tept=m noul an cu noi

[i mai mare statutul s=u interna\ional la
frontiera cu Uniunea European=.

Drept factor principal [i decisiv poate
fi calificat= de asemenea munca ]ncordat=
a speciali[tilor tuturor sectoarelor de pro-
duc\ie, care, activ]nd ]n condi\ii extrem de

complicate, au ]ndeplinit [i continu= s=
realizeze cu demnitate sarcinile trasate.
La fel de important= este dispozi\ia co-
lectivelor postului transbordare a vagoa-
nelor [i reviziei tehnice a vagoanelor, de-
poului locomotive de rulaj, districtelor de
picheri [i altele de a executa lucr=rile cu
consumuri minime de mijloace [i materia-
le. Numai astfel se poate ob\ine reduce-
rea pre\ului de cost al traficului, deosebit
de actual= anume ast=zi. Nodul feroviar
s-a preg=tit bine de iarn=. Gazele natu-
rale [i defocul pentru ]nc=lzirea cl=dirilor
s]nt folosite ]n strict= dependen\= de tem-
peratura mediului ambiant.

Rolul de coordonator apar\ine consi-
liului nodului feroviar, din care fac parte
conduc=torii sectoarelor de produc\ie, in-
clusiv sta\ia. }n cadrul [edin\elor noi
discut=m planul de ac\iuni, ceea ce per-

Victor COJOCARU

Andrei SEMENIUC

Vladimir MELECA
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Nu poate r=m]ne neobservat=
situa\ia, c= dup= desemnarea ]n
iunie 2010 a lui Igor MADAN ]n
func\ia de [ef al sta\iei nodului
feroviar B=l\i-Slobozia, aici s-a
stabilit o ordine mai bun=, a cres-
cut disciplina executiv= a specia-

Cel mai bun
mi[c=rist

Cel mai bun
energetician

Valeriu CU{NIR, medic-oftal-
molog, [ef al sec\iei oftalmologie
a SCC de la st.Chi[in=u, doctor
habilitat, profesor la Universitatea
de Stat de Medicin= [i Farmacie
«N.Testemi\anu», savant, decorat
cu ordenul «Gloria Muncii», cu
medaliile de aur AGEPI «Infoin-
vent» [i «National Inventics Insti-
tute», cu dou= medalii de argint
AGEPI «Infoinvent» [i «Euro-in-
vent».

Pe parcursul a peste 10 ani
de activitate ]n cadrul medicinei
feroviare medicul [i savantul ]n
domeniul oftalmologiei Valeriu

Cel mai bun
medic

{tefan RO{CA, maistru-picher
la districtul nr.2 al sec\iei linii
Chi[in=u, decorat cu insigna «Fe-
roviar de onoare», premiat cu un
ceas de m]n=, activeaz= ]n dome-
niul transportului feroviar timp de
43 de ani, patruzeci dintre care
— ]n sec\ia linii nr.1.

A ]nceput s= ]nve\e secretele
profesiei de feroviar, mai bine-zis,
specialitatea de picher, ]n anul
1972, c]nd dup= satisfacerea ser-
viciului militar ]n trupele interne a
devenit montator de linii la Calea
ferat= Sud-Vest din Ukraina. Pe
parcursul a trei ani a acumulat
experien\=, s-a c=lit fizic [i mo-
ral. Dar fiind moldovean get-be-
get, av]nd acas= trei fra\i [i cinci
surori, i s-a f=cut dor de ba[tin=.
{i-a luat so\ia [i fiica de trei
ani[ori [i a revenit ]n Moldova.

Exact cu patru decenii ]n urm=
{tefan Ro[ca [i-a legat destinul
de sec\ia linii Chi[in=u. Primii 15
ani a muncit montator de linii,
ridic]ndu-[i treptat categoria de
calificare. }n urm=torii cinci ani a

Cel mai bun
picher

Cel mai bun
angajat al pazei
militarizate

Ion BUTNARI, electromontor la
sectorul energetic Ungheni al
sec\iei Chi[in=u alimentare cu
energie electric=, munce[te deja
29 de ani la aceast= ]ntreprinde-
re. Specialist cu experien\=, d]nsul
posed= cel mai ]nalt grad de cali-
ficare.

Pasionat de fizic= ]nc= de pe
b=ncile [colii, t]n=rul Ionel Butna-

Munca ]n cadrul serviciului pa-
z= militarizat= al Magistralei mol-
dovene[ti presupune o mare res-
ponsabilitate [i onestitate, prin-
cipialitate [i operativitate. Anume
asemenea calit=\i a demonstrat
Liviu SCURTU pe parcursul anilor
de activitate.

Liviu Scurtu este angajat al

Alexandru TOVBAZ, mecanic-
instructor al echipajelor de loco-
motiv= la depoul Bender, munce-
[te la Magistrala moldoveneasc=
pe parcursul a 44 de ani. }n toat=
aceast= perioad= el a r=mas de-
votat domeniului de activitate,
colectivului depoului.

}nc= de pe b=ncile [colii Alex-
andru era pasionat de tehnic=,
studia serios fizica [i  visa s= c=l=-
toreasc= prin locuri necunoscute.
Iar pentru a ]mbina armonios [tiin-
\ele exacte [i c=l=toriile romanti-
ce, Alexandru a decis s= devin=
feroviar, iar mai exact — mecanic
de locomotiv=, pentru a avea po-
sibilitatea s= remorcheze trenuri
pe cele mai diferite direc\ii ale c=ii
ferate. Perioada serviciului mili-
tar s-a scurs destul de repede [i
cur]nd Alexandru Tovbaz [i-a ]nce-
put activitatea de munc= ]n cali-
tate de mecanic-secund de loco-
motiv= la depoul Basarabeasca al
C=ii ferate Odessa—Chi[in=u. Pes-
te trei ani a fost transferat la un
depou mai mare — cel de la Ben-
der. Aici a parcurs calea de la me-
canic-secund de locomotiv=, me-
canic locomotiv= p]n= la mecanic
de categoria I [i mecanic-instruc-
tor al echipajelor de locomotiv=.

}n calitate de mecanic locomo-
tiv= Alexandru Tovbaz economi-
sea ]n permanen\= combustibil,
remorca trenuri de mare tonaj. Iar
devenind mecanic-instructor, d]n-
sul transmite cu d=rnicie expe-
rien\a acumulat= tinerilor meca-
nici ai depoului.

Cel mai bun
locomotivar

sider= sectorul Hagimus—C=inari
sub conducerea lui Mihail Misail
unul din cele mai bune ]n cadrul
sec\iei, care nu admite rateuri,
]ndepline[te toate prevederile
«Programului de intensificare a
securit=\ii circula\iei trenurilor»,
referitoare la siguran\= [i repara\ia
capital=. Gra\ie aplic=rii de c=tre
colectivul sec\iei a metodei a[a-
zise industriale de ]ngrijire a
instala\iilor SCB, ]n 11 luni ale
anului curent pe sectorul respec-
tiv nu s-a ]nregistrat nici un rateu
din vina angaja\ilor.

...La v]rsta de 19 ani, dup=
absolvirea [colii tehnice nr.6 din
Chi[in=u Mihail Misail s-a angajat
]n sec\ia Basarabeasca semnali-
zare [i comunica\ii. {i-a ]nceput
biografia de munc= ]n calitate de
electromontor. Dup= satisfacerea
serviciului militar t]n=rul a revenit
]n colectiv. Zece ani a muncit
electromecanic SCB, dup= care
administra\ia ]ntreprinderii l-a de-
semnat electromecanic superior
SCB. }n aceast= func\ie munce[te
deja 26 de ani. Pentru munca sa
con[tiincioas= M.Misail a fost de-
corat anul acesta de Ziua fero-
viarului cu insigna «Feroviar de
onoare».

Cu un asemenea so\ [i p=rin-
te, precum este Mihail Misail, se
pot m]ndri pe bun= dreptate so\ia
Maria, angajat= a casei de odihn=
a echipajelor de locomotiv= de la
st.C=inari, [i copiii — fiica Tatia-
na [i feciorii Anatolie [i Vasile.

ri nu s-a g]ndit mult ce profesie
s= aleag=. Visa s= st=p]neasc= o
for\= at]t de mare precum e cu-
rentul electric. De aceea s-a
]nscris la cursurile de electromon-
tori. Le-a absolvit, a f=cut arma-
ta. Nici alegerea locului de munc=
n-a fost o dilem=: calea ferat=.
Altfel nu putea fi, deoarece taic=-
s=u a muncit toat= via\a la Calea
Ferat= din Moldova.

La v]rsta de 18 ani Ion Butnari
s-a angajat electromontor la re-
\elele electrice zonale Ungheni din
cadrul sec\iei Chi[in=u alimenta-
re cu energie electric=. Treceau
anii, t]n=rul ]nsu[ea tot mai bine
profesia, acumula experien\=.
Peste 4 ani a devenit electromon-
tor de ]n=l\ime. Acum este un mi-
nunat specialist ]n domeniul luc-
r=rilor cu cablul, pe care le ]mbin=
cu obliga\iunile sale de baz=. S]r-
guincios [i cu ini\iativ=, el ][i ]n-
depline[te munca calitativ. }n co-
lectiv se bucur= de autoritate bi-
nemeritat=.

li[tilor implica\i ]n procesul de or-
ganizare a circula\iei pe cele trei
direc\ii importante. Toate acestea
nu se datoreaz= unor ac\iuni ad-
ministrative drastice, ci, ]n primul
r]nd, capacit=\ii de a convinge, de
a aduna ]n jurul s=u adep\i de
idei, ]n acest sens av]nd o mare
importan\= exemplul personal.
Igor Madan se dedic= ]n totalita-
te muncii. La orele [ase diminea\a,
ba uneori [i pe la patru, d]nsul este
prezent deja la locul de munc=.
Trec]nd ]n revist= sectoarele ori
discut]nd cu muncitorii ]n biroul
s=u, el se str=duie s= p=trund= ]n
esen\a lucrurilor, s= stabileasc=
cum e mai bine a organiza proce-
sul tehnologic. }n caz de necesi-
tate ]i sus\ine [i-i protejeaz= ne-
ap=rat pe subalternii s=i, dar ]n
acela[i timp este exigent cu sine
[i cu al\ii. Este decorat cu insigna
«Feroviar de onoare».

T]n=r fiind, Vitalie VETRINIUC
visa s= munceasc= ]n domeniul
mi[care. Dar destinul a f=cut ca
el s= ajung= s= munceasc= nu la
vreo sta\ie, ci la remiza vagoane
B=l\i, [i anume la unul din cele
mai complicate sectoare ale ]ntre-
prinderii — sec\ia asamblare. Mai
mari posibilit=\i pentru manifesta-
rea ini\iativei creative apar, c]nd
Vitalie Vetriniuc, care absolvise
]ntre timp ATIC, sec\ia cu frecven\=
redus=, este desemnat ]n func\ia
de [ef-adjunct cu probleme de
repara\ie al remizei vagoane.

Grijile se ]nmul\esc: de dimi-
nea\= p]n= seara el se ocup= de
solu\ionarea numeroaselor prob-
leme, ce \in de asigurarea activi-
t=\ii de produc\ie a sectorului din
subordine. }n aceast= situa\ie ]l
ajut= mult competen\a sa, capaci-
tatea de a organiza procesul de
munc=, principialitatea, dar [i
situa\ia, c= are ]n preajm= oame-
ni de ]ncredere, pe care se poate
bizui. Or, la ]ntreprindere exist=
de mult timp un colectiv de adep\i
de idei — speciali[ti buni, devota\i
profesiei.

La remiza vagoane munce[te
deja ]n total aproape un sfert de
secol. Pentru munc= con[tiin-
cioas= [i responsabilitate ]nalt=,
drept confirmare a importan\ei
eforturilor, pe care le depune
]mpreun= cu colegii, acum doi ani
Vitalie Vetriniuc a fost decorat cu
insigna «Feroviar de onoare».

Cel mai bun
vagonar

Au fost nominaliza\i cei mai
destoinici feroviari ai anului
2015.

}n pofida tuturor dificult=-
\ilor anului care ne p=r=se[-
te, colectivul C=ii Ferate a
Moldovei a activat productiv
— fiecare la locul s=u de mun-
c=, — ]ndeplinind obiectivele
conducerii magistralei. }n edi-
\ia ziarului din preajma Reve-
lionului-2016 redac\ia ]i nomi-
nalizeaz= pe cei mai destoinici
feroviari, conform bilan\urilor
muncii ]n anul 2015. Regre-
tabil, c= spa\iul ziarului nu ne
permite de a-i nominaliza pe
to\i feroviarii destoinici, care
costituie majoritatea la CFM.

crescut ]n plan profesional, deve-
nind brigadier de linii la districtul
nr.2. Iar pe parcursul ultimilor 20
de ani el activeaz= ]n calitate de
maistru-picher la districtul nr.2 al
sec\iei linii Chi[in=u.

Cei mai
destoinici

]n 2015
CALEA FERAT+ DIN MOLDOVA

Cu[nir a redat vederea multor fe-
roviari, care ]n semn de recuno-
[tin\= exclamau: «Eu v= v=d, dom-
nule doctor!». Asemenea interven-
\ii-minune au devenit posibile gra-
\ie aportului s=u la dotarea Spita-
lului clinic central al c=ii ferate cu
dispozitive de diagnosticare [i chi-
rurgicale. De dot=ri similare au
avut parte [i multe clinici oftalmo-
logice din capital=, spitale raio-
nale. Acum doi ani remarcabilul
medic-oftalmolog Valeriu Cu[nir a
efectuat prima opera\ie de trans-
plant ]n Republica Moldova.

Valeriu Cu[nir, care anul tre-
cut a ]mplinit 60 de ani din ziua
na[terii [i 35 de ani de activitate
[tiin\ifico-practic= [i profesoral=,
are la activ mii de interven\ii chi-
rurgicale, sute de conferin\e [tiin-
\ifico-practice, cursuri, simpozioa-
ne, monografii, lucr=ri [tiin\ifice [i
inova\ii.

serviciului paz= militarizat= de 17
ani. {i-a ]nceput activitatea ]n ca-
litate de pu[ca[ al echipei nr.5 de
la st.Chi[in=u, apoi s-a transferat
la echipa nr.6 pu[ca[i de la st.Un-
gheni. Peste un an a fost avan-
sat, devenind pu[ca[ superior ]n
aceea[i echip=. Responsabilitatea
[i con[tiinciozitatea, disciplina,
ce-l caracterizeaz= pe Liviu Scur-
tu, n-au r=mas neobservate de
administra\ia serviciului paz= mili-
tarizat=. Acum cinci ani el a fost
desemnat ]n func\ie de ajutor al
[efului de gard= al echipei nr.6
de la st.Ungheni, ]n care activa,
iar apoi i-a fost ]ncredin\at= chiar
conducerea acesteia.

Cel mai bun
comunica\ionist

Mihail MISAIL, electromecanic
superior ]n sec\ia Basarabeasca
semnalizare [i comunica\ii, deco-
rat ]n acest an cu insigna «Fero-
viar de onoare», munce[te ]n do-
meniul transportului feroviar deja
30 de ani, [i numai ]n sec\ia nr.2
semnalizare [i comunica\ii.

Administra\ia ]ntreprinderii con-

Consemnare:
Liliana NICHIFOROV,

Vladimir DOBREANSCHI
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L=s]nd ]n urma sa ora[ele [i satele din
stepa de sud a Moldovei, ]mpodobite cu
pomi de Cr=ciun [i lumini\e colorate, go-
ne[te spre capital= trenul de pasageri
nr.6820 Basarabeasca—Chi[in=u. }n cabi-
na locomotivei, cu privirea atent= la indi-
catoare, se afl= Eduard OSTAPENKO, me-
canic locomotiv= de categoria I. Aceast=
tur= de Revelion nu este unica ]n biografia
sa de munc= la depoul de locomotive Ba-
sarabeasca, care dureaz= deja 30 de ani.
Eduard continu= tradi\ia dinastiei familiale
Ostapenko, ]nceput= de tat=l s=u Victor,
plecat, din p=cate, ]n lumea celor drep\i,
care a muncit toat= via\a ]n cadrul trenului
de interven\ie, [i mama Galina, angajat=
[i ea o perioad= lung= de timp la sta\ia
Basarabeasca.

Eduard Ostapenko [i-a ]nceput activi-
tatea de munc= la depoul de locomotive
nr.3 ]n calitate de l=c=tu[, devenind mai
apoi mecanic-secund, iar ]n ultimii 25 de
ani munce[te mecanic locomotiv= ]n tra-
ficul de marf= [i pasageri. Anul trecut el a
primit categoria I de calificare, iar ]n timpul
concediilor ]i substituie cu succes pe meca-
nicii-instructori.

Eduard Ostapenko [i so\ia sa Aliona,
educatoare [i conduc=tor muzical la gr=-
dini\a feroviar=, au crescut [i educat un
fecior — Stanislav, angajat la remiza va-
goane nr.2, care acum trei ani i-a bucurat
pe bunici cu un nepo\el pe nume Chiril.

Revelionul — la locul de munc=

Pentru Irina {UR}GHINA, impiegat de
mi[care la st.Chi[in=u, tura din noaptea
de Revelion a acestui an va fi a cincea la
num=r ]n cei 12 ani de munc= la CFM. De
altfel, turele ]n zi de s=rb=toare s]nt un
fenomen firesc pentru ea. S-a obi[nuit s=-
i vad= muncind ]n asemenea zile [i pe tat=l
s=u, Mihail Palka, [i pe unchiul Andrei
Palka, mecanici locomotiv= ]n traficul de
marf= [i c=l=tori la depoul din capital=,
care deseori pornesc ]n curse chiar ]n se-
ara de Revelion. Primul munce[te ]n de-
pou deja mai bine de 30 de ani, al doilea
— peste 20. Tot aici, la depoul de loco-
motive din capital=, maic=-sa Eugenia Pal-
ka munce[te 30 de ani [i mai bine ]n cali-
tate de macaragiu. Ivan {ur]ghin, so\ul Iri-
nei, a dedicat [i el vreo 15 ani de munc=
profesiei de mi[c=rist la Magistrala mol-
doveneasc=. }mpreun= o educ= pe Ana-
stasia, feti\a lor de 8 ani.

}n noaptea de Anul Nou pupitrul im-
piegatului de mi[care Irina {ur]ghina va
ar=ta la fel de ]ngrijit [i oficial ca ]n zilele
obi[nuite, de[i ]nc=perea va fi ]mpodobit=
cu fulgi [i un mic pom de Cr=ciun. Irina
{ur]ghina ][i va ]ndeplini la fel de exact [i
calificat obliga\iunile de serviciu, acord]nd
mult= aten\ie securit=\ii circula\iei trenu-
rilor, deoarece noaptea festiv= de Reve-
lion ar putea oferi [i surprize nu prea pl=-
cute.

Recep\ionarea [i expedierea garnituri-
lor de tren, organizarea procesului de pro-
duc\ie [i manevre la sta\ie, asigurarea
securit=\ii circula\iei trenurilor — aceste sar-
cini vor constitui [i ]n noaptea de Anul Nou
obliga\iunile de serviciu ale impiegatului
de mi[care de la sta\ia Chi[in=u Valeriu
ADAM, la fel ca [i ]n cei 26 ani de p]n=
acum. Unica diferen\= e c= o noapte ca
asta necesit= responsabilitate sporit=,
aten\ie [i vigilen\= dubl= vizavi de asigu-
rarea securit=\ii circula\iei trenurilor. Bine
c= ]n acest an cel pu\in so\ia d]nsului, La-
risa, dispecer de circula\ie, va s=rb=tori
Revelionul acas=, pentru c= alteori s-a
]nt]mplat ca ambii s= se afle ]n noapte din-
tre ani la locul de munc=. Fiicile lor Ana [i
Valeria, adulte acum, ][i amintesc bine ase-
menea cazuri. }n schimb mare le era bu-
curia, c]nd diminea\a p=rin\ii reveneau
acas= cu daruri.

Valeriu Adam s-a angajat ca mi[c=rist
]n capital= dup= satisfacerea serviciului
militar. P]n= a pleca ]n armat= a absolvit
[coala de meserii din C=l=ra[i. La sta\ia
Chi[in=u a muncit ini\ial ]n calitate de aju-
tor al [efului de manevr=, apoi [ef de ma-
nevr=, ajutor al impiegatului de mi[care,
impiegat de mi[care.

Pe parcursul celor 26 ani de activitate
la sectorul mi[care al capitalei Valeriu
Adam s-a dovedit a fi un feroviar discipli-
nat [i responsabil.

}n cei 30 de ani de munc= ]n calitate
de ]nso\itoare a vagoanelor de pasageri
Varvara MAKOVIICIUK a avut 15 ture ]n
noaptea dintre ani. Pe parcursul ultimilor
22 de ani ea munce[te ]n aceea[i echip=,
]n acela[i vagon cu so\ul Ion. So\ii Mako-
viiciuk, ]nso\itori de vagon ]n trenul nr.48/
47 Chi[in=u—Moskova, vor ]nt]mpina [i
anul 2016 la locul de munc=.

Deoarece noaptea dintre ani este una
de basm, dna Varvara [i-a amintit ce sur-
prize i-a oferit de-a lungul anilor. Odat= a
urcat la Moskova o femeie gravid= cu o
feti\= de v]rst= pre[colar=. La gar= o pet-
recuse so\ul. Femeia urma s= coboare la
F=le[ti. }ns= peste vreo dou= ore a ]nce-
put na[terea. }nso\itorii de vagon Mako-
viiciuk nu s-au pierdut cu firea, ci au ac-
\ionat operativ: au chemat ambulan\a, me-
canicul a oprit de urgen\= trenul, femeia a
fost preluat= de medici. Peste ceva timp
fericita mam= a telefonat, le-a mul\umit
]nso\itorilor [i le-a dat vestea-surpriz=: i-a
dat fiului numele celui ce a ajutat-o ]n mo-
mentul respectiv — Ion Makoviiciuk. Alt=-
dat=, ]n perioada c]nd dna Varvara mun-
cea cu colega Sofia Mazur, ]n vagonul lor
de dormit au c=l=torit de la Moskova p]n=
la Kiev vesti\ii actori Irina Alfiorova [i Lev
Durov. }nso\itoarele i-au recunoscut, au
vorbit cu cele dou= vedete. Ele ][i mai
amintesc [i acum povestirile interesante
ale actorilor despre ]nt]mpl=rile din timpul
film=rilor. Ascult= cu pl=cere povestirile
mamei [i Maria, fiica so\ilor Varvara [i Ion
Makoviiciuk, ]n prezent student= la anul
III al Universit=\ii de medicin=.

Liliana NICHIFOROV

Ce spun pasagerii...
Rapid, confortabil [i ieftin — acestea s]nt de obicei opiniile despre transportul feroviar. Dar foarte

mul\i oameni nici nu-[i imagineaz=, ce eforturi colosale trebuie s= depun= zilnic speciali[ii din acest
domeniu pentru ca pasagerii s= poat= savura pl=cerea c=l=toriei, s= parcurg= drumul p]n= la destina\ie
]n confort [i siguran\=. }n prag de An Nou i-am ]ntrebat pe cet=\enii no[tri:

1. C]nd a\i beneficiat ultima oar= de serviciile c=ii ferate [i ce p=rere ave\i despre ele?
2. Ce rute feroviare dori\i foarte mult s= fie lansate?

1. Calea ferat= este unul din
cele mai accesibile transporturi
din RM. Am avut ocazia s= circul
cu acest transport de mai multe
ori [i ]n direc\ii diferite. Am mul-
te cuvinte de laud=: este un tran-
sport foarte sigur ]n ceea ce pri-
ve[te securitatea circula\iei pa-
sagerilor, foarte comod la drum
lung put]nd beneficia de WC-uri,
restaurant. Pre\ul foarte accesi-
bil ]n compara\ie cu alte tipuri de
transport. Ultima dat= am bene-
ficiat de acest tip de transport
cu 3 luni ]n urm= cursa Chi[i-
n=u—Moskova. Am r=mas foarte
mul\umit=.

2. Mi-a[ dori nespus de mult
s= fie lansate unele rute fero-
viare c=tre Europa. Mi-ar place
s= fie o curs= nou= ca Moldo-
va—Cehia.

Dina FLOREA, Chi[in=u:

putea c=l=tori cu trenuri la fel de
confortabile [i de la Bucure[ti la
Chi[in=u. M= deplasez cu aceas-
t= curs= [i m= deranjeaz= mult
calitatea lenjeriei de pat. Mi-a[
dori de asemenea, la fel ca ]n
Europa, compartimente separa-
te pentru b=rba\i [i femei.

2. Dac= va exista asemenea
posibilitate ]n noul an — s= fie
lansat= o curs= de tren spre Ga-
la\i.

mare cu trenul. De mirare mi-a
fost, c= vagonul nostru era dotat
cu aer condi\ionat. }nso\itorul de
vagon a fost foarte receptiv pe
tot parcursul traseului.

}n transportul feroviar admir
punctualitatea. Fiind din dome-
niul tehnologiilor informa\ionale
a[ fi vrut s= beneficiez [i de co-
nexiune la Internet. Din p=cate
acest lux nu era. Dar ]n general
am r=mas satisf=cut de serviciile
c=ii ferate.

2. A[ dori foarte mult s= fie
lansat= o rut= na\ional= Chi[in=u
—Leova, Leova fiind localitatea
mea de ba[tin=, [i o rut= inter-
na\ional= Chi[in=u—Atena.

1. Acum 2 ani am c=l=torit
p]n= la Ia[i cu trenul Chi[in=u—
Bucure[ti. Dup= mine, transpor-
tul feroviar este unul din cele mai
sigure mijloace de transport din
lume [i cel mai ieftin. Calea fera-
t= ar putea s= devin= o posibil=
punte de leg=tur= cu Europa ]n
perspectiva ader=rii Republicii
Moldova la Uniunea European=.
Dup= p=rerea mea, este nece-
sar= revigorarea transportului
feroviar moldovenesc, ca parte
component= a sistemului de
transport integrat, care s= aib=
capacitatea de a cere [i a oferi
condi\ii corespunz=toare de dez-
voltare, inclusiv a unei industrii
colaterale, solicit]nd existen\a
unui num=r ridicat de locuri de
munc= cu grade de calificare
superioar=, [i care s= redevin=
un factor de revigorare a econo-
miei moldovene[ti.

2. Deschiderea rutelor care
leag= nordul de sudul Moldovei,
estul de vestul acesteia.

Elena CON|ESCU, Chi[in=u:

1. Eu personal apelam foarte
des la c=l=toriile cu trenul pe vre-
mea studen\iei, pe c]nd ]mi
f=ceam studiile ]n Rom`nia [i
c=l=toream cu trenul interna\ional
de pe cursa Chi[in=u—Bucure[ti
care din punctul meu de vedere
era foarte util= cet=\enilor, bine
organizat= [i trenul la nivel. A[a
c= mi-a r=mas ]nc= de pe atunci
o impresie foarte bun=.

2. A[ dori foarte mult s= fie
lansat= o rut= na\ional= Chi[in=u
—{tefan Vod=, satul Popeasca,
r-l {tefan Vod=, fiind localitatea
mea de ba[tin=, [i o rut= interna-
\ional= Chi[in=u—Suceava.

Olga DAVIDCIUC, Bucure[ti:

1. S]nt foarte bucuroas=, c=
patrimoniul C=ii Ferate a Moldo-
vei s-a completat cu trenuri die-
sel moderne. Ar fi bine dac= am
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Dorin COJOCARU, Chi[in=u:

1. Am avut o deplasare de
serviciu ]n Belarus, ]n luna iulie
curent. A fost pentru prima dat=
c]nd am parcurs a[a distan\=

Mihail CONDUR, Chi[in=u:
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Feroviarul Moldovei
30 decembrie 2015, NN 52-5412

— Cu prilejul Anului Nou 2016
vreau s= le urez tuturor anga-
ja\ilor C=ii Ferate a Moldovei, din
partea mea [i a colectivului sec-
\iei l inii nr.3, s=n=tate, bun=-
stare, fericire [i mai ales r=bdare.
}n noul an mi-a[ dori o ameliora-
re [i o cre[tere a volumului tutu-
ror tipurilor de repara\ii ]n cadrul
sec\iei noastre, astfel ]nc]t s=
atingem un nivel mult mai ]nalt
al securit=\ii circula\iei trenurilor.
Dolean\ele mele \in, de aseme-
nea, de renovarea stocului me-

Victor PODGURSKII,
[ef al sec\iei linii nr.3
Basarabeasca:

— }n calitate de inginer-[ef al
depoului de locomotive, ]n prag
de An Nou visez ca pe parcursul
anului viitor Calea Ferat= a Mol-
dovei s= nu mai treac= prin «fri-
soane», procesul de produc\ie s=

Iurie PREGUZA,
inginer-[ef al depoului
de locomotive Chi[in=u:

]n noul an a tuturor dolean\elor
[i viselor noastre

— Muncesc la calea ferat= al
patrulea an, dup= absolvirea Co-
legiului tehnic din B=l\i. }n tot acest
r=stimp am avut acela[i loc de
munc= [i aceea[i func\ie: impie-
gat la postul auxiliar de la km
1501, situat ]n preajma magaziei
de marf= a sta\iei Bender. }mi pla-
ce foarte mult profesia mea, de[i

Tatiana BODNARCIUC,
impiegat la postul auxiliar
de la km 1501:

lucrez ]n ture, care se ]nt]mpl= s=
coincid= [i cu zilele de s=rb=toare,
precum a fost, bun=oar=, la 1 ia-
nuarie anul trecut. Dar nu s-a
]nt]mplat nimic deosebit, mi-am
]ndeplinit obliga\iunile de serviciu
la fel ca ]ntr-o zi obi[nuit=. }n pre-
zent calea ferat= parcurge o pe-
rioad= destul de grea, de aceea
dolean\ele mele s]nt legate de sta-
bilitate, de cre[terea volumului
de lucru la sta\ia noastr= Bender
(Varni\a), de bun=stare pentru
mine [i feti\a mea de cinci ani[ori
pe nume Vladislava, dar [i pentru
to\i oamenii muncii de la Calea
Ferat= a Moldovei.

—  }mi amintesc cum bunicul,
apoi tat=l [i unchiul meu, care au
muncit la calea ferat= fiecare la
vremea respectiv=, spuneau: ca-
lea ferat= ]nseamn= stabilitate.
Pe parcursul celor cinci ani de
munc= ]n calitate de impiegat de
mi[care, dup= absolvirea Cole-
giului tehnic de transport feroviar
din B=l\i, m-am convins [i eu de
acest adev=r dup= ce am v=zut,
c]t este de util= pentru \ar= tran-
sportarea m=rfurilor [i c=l=torilor
pe calea ferat=. Am toat= convin-
gerea, c= ]n cur]nd starea de luc-
ruri la magistral= se va ameliora.

Aliona LIGO|KAIA,
[ef= a sta\iei Catran]c:

— R=m]n]nd orfan= din fra-
ged= copil=rie, am crescut la casa
de copii. Nu [tiu ce soart= a[ fi
avut ]n continuare, dac= nu a[ fi
]nt]lnit pe drumul vie\ii oameni buni
la inim=, receptivi. Am o familie
s=n=toas=, ]mpreun= cu so\ul ne
cre[tem fiica Xenia, care a ]mpli-
nit deja trei ani[ori. Am avut no-
roc [i de un post de munc= bun,
deoarece atunci, c]nd ]n luna mai
a anului 2013 am fost angajat=
la sta\ia Naslavcea, am g=sit aici
un colectiv unit, prietenos, care-
mi ajut= s= devin o bun= profesio-
nist=. G]ndindu-m= la viitor, do-
resc din tot sufletul ca ]ntre oa-
meni s= existe ]n\elegere, ]n lume
s= domneasc= pacea [i fericirea,
iar copiii s= se bucure de toat=
dragostea familiei.

Tatiana JURAC,
impiegat de mi[care
la sta\ia Naslavcea:

— Angaj]ndu-m= dup= absol-
virea Colegiului feroviar din B=l\i
]n sec\ia semnalizare [i comuni-
ca\ii din localitate, mi-am perfec-
\ionat cuno[tin\ele [i deprinderi-
le mai ]nt]i ]n componen\a echi-
pei de interven\ie, apoi particip]nd
la implementarea sistemului cen-
tralizare electric= la sta\ia Flore[ti.
}n prezent ]ngrijesc pe sectorul
respectiv dou= posturi CE [i liniile

Igor MANGOS,
electromecanic SCB ]n sec\ia nr.3
semnalizare [i comunica\ii:

curente adiacente. Ceea ce m=
indispune s]nt instala\iile uzate
moral [i fizic, dar [i remunerarea
material=, care nu corespunde ne-
cesit=\ilor vitale actuale. Visez, ca
odat= cu ameliorarea situa\iei
financiare a c=ii ferate s= se acor-
de cea mai mare aten\ie solu-
\ion=rii acestor probleme.

canismelor linii, destinate ]ngriji-
rii curente a liniilor, precum [i de
aprovizionarea tehnico-materia-
le mai bun=. Le doresc tuturor un
Cr=ciun [i An Nou fericit!

se normalizeze, astfel ]nc]t mun-
ca s= aduc= bucurie [i satisfac-
\ie. A[ dori de asemenea s= se
defecteze mai pu\in materialul ru-
lant vechi, mijloacele tehnice
uzate (material rulant, ma[ini-
unelte, standuri) s= fie renova-
te. {i «]ntinerirea» colectivului nu
e de neglijat ]n procesul de mun-
c=. Mi-a[ dori mai mult= s=n=tate
pentru rudele mele [i oamenii
dragi. Cu ocazia Anului Nou vre-
au s= felicit ]ntregul colectiv al
Magistralei moldovene[ti, s= le
doresc colegilor s=n=tate, drago-
ste, fericire [i munc= rodnic= ]n
anul 2016, precum [i realizarea
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Visele tinerilor feroviari ai CFM ]n ajun de Revelion ]mp=rt=[ite cu generozitate redac\iei

feroviari, veterani ai Magistralei moldove-
ne[ti, oameni din localit=\ile republicii.

Tratamentul sanatorial vizeaz= patru
domenii: afec\iunile organelor respirato-
rii, tractului gastro-intestinal, bolile siste-
mului nervos, aparatului locomotor. Cen-
trul  de recuperare dispune de toate cele
necesare, fiind dotat cu dispozitivele res-
pective. Speciali[tii de ]nalt= calificare ai
Centrului [i Spitalului clinic central al c=ii
ferate efectueaz= calitativ investiga\ii me-
dicale, diverse proceduri, ofer= consulta\ii.

V= invit=m la Centrul
de recuperare!

Consemnare:
Liliana NICHIFOROV,

Vladimir DOBREANSCHI

lare, magnitoterapie, fitoterapie, (terapie
cu laser, raze ultraviolete), termoterapie
etc.

— evitarea stresului [i ]ncord=rii psiho-
emo\ionale, a emo\iilor negative;

— tratamentul fizioterapeutic [i balneo-
sanatorial la fiecare 6 luni.

V= a[tept=m cu pl=cere ]n noul an
2016 la Centrul de recuperare pentru a
urma ]n practic= recomand=rile propuse.

V= dorim ]n Anul Nou prosperare, noi
realiz=ri, un cer albastru [i pa[nic, [i s=
veni\i neap=rat la Centrul de recuperare
pentru a gusta din «torta» noastr= numit=
«S=n=tate».

Vasile MITITIUC,
medic-[ef al Centrului

 de recuperare
Pacien\ii beneficiaz= de c]teva tipuri

de reabilitare: balneoterapeutic — b=i cu
extracte din ierburi medicinale [i sare de
mare, du[-masaj subacvatic; cinetotera-
pie; aeroionoterapie; tratament cu n=mol;
fitoterapie; masaj curativ; ]ntindere dozat=
a coloanei vertebrale [i vibromasaj; apli-
ca\ii cu parafin= [i ozocherit=; speleote-
rapie.

La dispozi\ia pacien\ilor se afl= saloa-
ne de lux, saloane cu dou= locuri, dotate
cu grup sanitar [i camer= de du[, ]n saloa-
ne s]nt televizoare, racordate la re\eaua
de televiziune prin cablu. Cu alte cuvinte,
exist= toate condi\iile necesare pentru tra-
tament [i odihn= calitativ=. }n plus, pa-
cien\ii pot juca biliard, la dispozi\ia lor se
afl= barul, piscina, sauna. Ei beneficiaz=
de cinci mese pe zi, au posibilitatea s=
consume ape minerale din Kaukaz (Ar\iz,
Narzan, Esentuki), cocktail cu oxigen.

Diverse tipuri de proceduri ofer= sec\ia
fizioterapie a Spitalului clinic central: inha-

Tuturor feroviarilor,
veteranilor transpor-
tului feroviar, tuturor
locuitorilor Moldovei,
care doresc s= p=stre-
ze s=n=tatea proprie [i
a persoanelor dragi, le
recomand=m:

— c=lirea sistema-
tic= a organismului
(sport, turism, ]not,
b=i de aer [i de soa-
re);

— respectarea unui
mod s=n=tos de via\=,
alimenta\ia corect=
(excluderea alcoolului,
fumatului, abuzului de
condimente, produse
picante etc.);

entrul nostru de recupera-
re, ce se bucur= de popu-
laritate nu doar printre an-
gaja\ii }S «Calea Ferat= din
Moldova», ci [i ]n r]ndurile
popula\iei din republic=, a
oferit pe parcursul anului
2015, care devine deja is-
torie, posibilitatea de a-[i
]ntrema s=n=tatea celor
393 pacien\i. E vorba de
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De Anul Nou orice \i-ai
dori se va ]mplini...

La Multi Ani!


